
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  6 de novembre de 2012 17:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Extraordinària 
Núm.  PLE2012/8 
 
PRESIDENT    l·lm.        IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                

                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      CUERVO IBOS VICTOR 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                      BELLA REDONDO XAVIER 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR                                        

                      
     SECRETARI                   BOADELLA VERGES JULI 
     INTERVENTORA acctal    CUSTODIO MURILLO MERCÈ 
 
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament 
Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en 
l'ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2012/5 Ordinària 25/09/2012 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de les Juntes de Govern Local  
3.- Donar compte sorteig meses electorals 
4.- Aprovació del pressupost general de la Corporació per l’any 2013 i aprovació de les   
     bases d’execució i plantilla de personal 



5.- Aprovació de la relació de llocs de treball i les seves fitxes  
6.- Ordenances fiscals 2013 
7.- Adequació de la modalitat del contracte de gestió del servei de subministrament  
     domiciliari d’aigua  i actualització de les seves condicions 
8.- Aprovació inicial del Reglament municipal del servei de distribució d’aigua potable 
9.- Convocatòria de procediment obert per la gestió de l’aparcament i zones blaves 
10.- Resolució de les al·legacions presentades a l’ordenança de convivència i civisme i 
la  
     seva aprovació 
11.- Moció del Grup municipal Socialista sobre el dret a decidir. 
12.- Moció de Convergència i Unió per donar suport a la resolució del  Parlament sobre  
       l’exercici del dret a l’autodeterminació  
13.- Moció de Convergència i Unió per centrar els debats de les mocions 
14.- Moció de l’Altraveu sobre el foment del mercat de lloguer d’habitatges i per 
afrontar  
      desnonaments 
15.- Moció de l’Altraveu sobre la tarificació dels preus dels serveis públics  
16.- Moció de l’Altraveu per la reducció de la partida de membres de l’equip de govern   
       I personal eventual 
17.- Moció de l’Altraveu sobre la reducció de despeses en mitjans de comunicació 
 
1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària 
de 25  de setembre de 2012. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 1098 del dia 21 de setembre de 2012, al 
1232 del dia 243 d’octubre de 20112. Es dona compta també dels acords de la Junta 
de Govern Local adoptats en sessions dels dies 25 setembre, 2, 9, 16, 23 i 30 
d’octubre de 2012. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
PROPOSTES 
3.- DONAR COMPTE SORTEIG MESES ELECTORALS   
Per fer constar que sota la Presidència del Sr. Alcalde, Ignasi Giménez Renom, i amb 
l’assistència dels regidors, s’ha portat a terme el sorteig dels Presidents i Vocals de 
cadascuna de les meses electorals que integrem la sessió única del municipi de 
Castellar del Vallès, per les eleccions al Parlament de Catalunya del 25 de novembre 
de 2012. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Alcalde comenta que s’ha fet el sorteig per designar els diferents membres que 
formaran part de les meses electoral i que per tant validaran tot el procés que es durà 
a terme el proper dia 25 de novembre.  
 
4.- APROVACIÓ DEL PRESSUPSOT GENERAL DE LA CORPROACIÓ PER L’ANY 
2013 I   APROVACIÓ DE LES BASES D’EXECUCIÓ I PLANTILLA DE PERSONAL 
VIST el pressupost general per a l’exercici de 2013 i les seves bases d’execució, 
format per l’alcalde i tramés al Ple de la corporació d’acord amb el que es preveu a 
l’article 168 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
VISTA la plantilla del personal al servei de l’ajuntament, elaborada d’acord amb el que 
es preveu als articles 90 de la Llei reguladora de les bases del règim local, 283 del 



Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, i 25 a 28 del Reglament 
del personal al servei de les entitats locals. 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de la 
corporació, d’acord amb els articles 168.4 del Text refós de la Llei reguladora de els 
hisendes locals i 52.2.f) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment el pressupost general de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès per a l’exercici de 2013, el resum del qual per capítols de la classificació 
econòmica és el següent: 
 
ESTAT D’INGRESSOS 
Capítol 1. Impostos directes ............................ 12.375.765,00 EUR 
Capítol 2. Impostos indirectes .......................... 100.000,00 EUR 
Capítol 3. Taxes i altres ingressos ..................... 3.281.223,11 EUR 
Capítol 4. Transferències corrents ..................... 6.388.635,00 EUR 
Capítol 5. Ingressos patrimonials ...................... 767.565,00 EUR 
Capítol 6. Alienació d’inversions reals ................ 0,00 EUR 
Capítol 7. Transferències de capital .................. 995.765,00 EUR 
Capítol 8. Actius financers ............................... 0,00 EUR 
Capítol 9. Passius financers ............................. 0,00 EUR 
Total estat d’ingressos .................................... 23.908.953,11 EUR 
 
ESTAT DE DESPESES 
Capítol 1. Despeses de personal ....................... 8.019.846,17 EUR 
Capítol 2. Despeses en béns corrents i serveis ... 8.920.820,25 EUR 
Capítol 3. Despeses financeres ......................... 926.480,00 EUR 
Capítol 4. Transferències corrents ..................... 649.410,00 EUR 
Capítol 6. Inversions reals ............................... 2.020.905,00 EUR 
Capítol 7. Transferències de capital ................... 135.000,00 EUR 
Capítol 8. Actius financers ............................... 0,00 EUR 
Capítol 9. Passius financers ............................. 3.236.491,69 EUR 
Total estat de despeses ................................... 23.908.953,11 EUR 
 
SEGON.- Aprovar les bases d’execució del pressupost general de 2013, que figuren a 
l’expedient. 
TERCER.- Aprovar la plantilla del personal al servei de l’ajuntament, que figura a 
l’expedient. 
QUART.- Sotmetre l’acord a informació pública durant un termini de quinze dies 
comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí 
Oficial de la Província. 
CINQUÉ.- Entendre definitivament aprovat el pressupost general, les seves bases 
d’execució i la plantilla en cas que no es presentin reclamacions en el període 
d’informació pública i publicar el resum per capítols del pressupost i la plantilla en el 
Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor en l’exercici corresponent una vegada 
publicats.  
 
5.-  APROVACIÓ DE LA RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL I LES SEVES FITXES 
ATESA la plantilla del personal funcionari, eventual i laboral de l’Ajuntament de 
Castellar per al 2013. 



ATÈS l’article 74 de la Llei 7/2007, de 12 d’abril, de l’Estatut bàsic de l’empleat públic 
que diu, literalment: 
“Les Administracions Públiques estructuraran la seva organització a través relació de 
llocs de treball o altres instruments organitzatius similars que comprendran, al menys, 
la denominació dels llocs, els grups de classificació professional, el cos o escala, en el 
seu cas, a que són adscrits, el sistema de provisió i les retribucions complementàries. 
Aquests instruments seran públics” 
ATÈS l’article 43 i l’article 54.1.c) que estableix que correspon al Ple de la corporació 
l’aprovació de la relació de llocs de treball i el catàleg existent en la seva organització. 
És per això que es proposa que el Ple de l’Ajuntament 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la Relació de llocs de treball del personal funcionari, laboral i 
eventual de l’Ajuntament per a l’any 2013 i les seves corresponents fitxes de funcions. 
SEGON.-  Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província. 
TERCER.- Comunicar aquest acord als Serveis econòmics, a Recursos Humans i els 
representants dels treballadors. 
 
6.- ORDERNANCES FISCALS 2013 
ATESA la necessitat d’actualitzar per a l’any 2013 les tarifes i el contingut de les 
ordenances fiscals, reguladores d’impostos i taxes municipals. 
Vistos els estudis econòmics referits als costos dels serveis que es presten mitjançant 
concessionàries de diversos serveis, que consten a l’expedient. 
Vista la memòria del regidor de Serveis Econòmics. 
Vistos els informes del secretari i l’interventor accidental. 
ATÈS allò que es preveu als articles 15 a 19 del Text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, l’article 
162.2 de la Llei 8/1987, de 15 d’abril, municipal i de règim local de Catalunya i els 
articles 22, 47.1 i 70.2 de la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures per a la 
modernització del govern local. 
El Ple de l’Ajuntament 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar provisionalment la modificació de les ordenances fiscals, que es 
detalla a l’annex I, el text de les quals figura a l’expedient, i es relacionen a 
continuació: 
Ordenança fiscal núm. 1. Impost sobre béns immobles 
Ordenança fiscal núm. 3. Impost sobre vehicles de tracció mecànica 
Ordenança fiscal núm. 4. Impost sobre l’increment de valor dels terrenys de 
naturalesa urbana 
Ordenança fiscal núm. A1. Taxa per expedició de documents administratius 
Ordenança fiscal núm. A2. Taxa per la prestació dels serveis d’intervenció integral de 
l’administració municipal en les activitats i instal·lacions 
Ordenança fiscal núm. A3 Taxa de cementiri municipal 
Ordenança fiscal núm. A4. Taxa per la recollida de residus municipals 
Ordenança fiscal núm. A6. Taxa per les entrades de vehicles a través de les voreres i 
les reserves de via pública per a aparcament, càrrega i descàrrega de mercaderies de 
qualsevol mena 
Ordenança fiscal núm. A7. Taxa per immobilització i/o retirada de vehicles abandonats 
o estacionats defectuosament o abusivament a la via pública 
Ordenança fiscal núm. A8. Taxa pel subministrament d’aigua 
Ordenança fiscal núm. A9. Taxa mercats 
Ordenança fiscal núm. A10. Taxa per l’ocupació temporal de domini públic  
Ordenança fiscal núm. A13. Taxa per la prestació de serveis de Salut Pública 
Ordenança fiscal núm. A14. Taxa per serveis especials: vigilància d’espectacles, 
transport, pas de caravanes, càrregues/descàrregues especials 



Ordenança fiscal núm. A16. Taxa per l’obertura de rases i sondatges en terrenys d'ús 
públic i qualsevol remoguda en la via pública del paviment o les voreres 
Ordenança fiscal núm. A17. Taxa per la prestació del servei de prevenció d’incendis 
forestals 
Ordenança fiscal núm. A18. Taxa per l’aprofitament dels serveis o activitats de la 
biblioteca Antoni Tort 
Ordenança fiscal núm. A19. Taxa pel servei de clavegueram 
Ordenança fiscal núm. A20. Taxa per la celebració de cerimònies civils a l’Ajuntament 
SEGON.- Aprovar la classificació fiscal de les vies públiques de la ciutat, que figura a 
l'expedient. 
TERCER.- Aprovar la memòria i l’estudi econòmics inclosos a l’expedient, per a la 
determinació de la taxa pel subministrament d’aigua al terme municipal de Castellar 
del Vallès. 
QUART.- Sol·licitar de la Comissió de Preus de Catalunya autorització per aplicar a 
les tarifes de subministrament d’aigua els preus següents: 
 
Concepte Quantia 
1. Servei de subministrament d’aigua en baixa  
    1.1. Quota fixa de servei  
          (segons diàmetre del comptador)  
          EUR/unitat consum/mes  
           1.1.1. Fins a 13 mm 6,14 
           1.1.2. De 15 mm 9,47 
           1.1.3. De 20 mm 20,86 
           1.1.4. De 25 mm 28,79 
           1.1.5. De 30 mm 31,45 
           1.1.6. De més de 30 mm 62,70 
    1.2. Tarifes de subministrament  
           EUR/m3  
           1.2.1. Ús domèstic (*)  
                    1.2.1.1. Fins a 6 m3/unitat consum/mes 0,2733 
                    1.2.1.2. De 6 a 12 m3/unitat consum/mes 0,3819 
                    1.2.1.3. De 12 a 18 m3/unitat consum/mes 0,8717 
                    1.2.1.4. Excés de 18 m3/unitat consum/mes 3,7740 
          1.2.2. Ús industrial  
                   1.2.2.1. Fins a 15 m3/unitat consum/mes 1,8908 
                   1.2.2.2. De 15 a 30 m3/unitat consum/mes 2,1965 
                   1.2.2.3. Excés de 30 m3/unitat consum/mes 2,6154 
  
    1.3. Abonats urbanitzacions (El balcó, Airesol D, El Racó i Sant 
Feliu del Racó) 

 

  
           1.3.1. Ús domèstic (*)  
                    1.3.1.1. Fins a 6 m3/unitat consum/mes 1,1903 
                    1.3.1.2. De 6 a 12 m3/unitat consum/mes 1,4992 
                    1.3.1.3. De 12 a 18 m3/unitat consum/mes 1,9051 
                    1.3.1.4. Excés de 18 m3/unitat consum/mes 4,3384 
          1.3.2. Ús industrial  
                   1.3.2.1. Fins a 15 m3/unitat consum/mes 2,5188 
                   1.3.2.2. De 15 a 30 m3/unitat consum/mes 3,0203 
                   1.3.2.3. Excés de 30 m3/unitat consum/mes 3,4879 
Ús municipal (excés de 105.738 m3/any) 0,9674 
  
2. Servei de subministrament d’aigua en alta  



    2.1. A persones abonades en alta  
          EUR/m3  
          2.1.1. Tarifes de subministrament  
                   2.1.1.1. Mina Pública d’Aigües de Terrassa, SA  
                              a) Fins al volum establert al conveni 0,4360 
                              b) Excés del volum establert al conveni 1,1068 
  
3. Conservació de comptadors i escomeses  
    (segons diàmetre del comptador)  
    EUR/unitat consum/mes  
    3.1. Fins a 13 mm 0,48 
    3.2. De 15 mm 0,74 
    3.3. De 20 i 25 mm 1,17 
    3.4. De més de 25 mm 2,99 
  
(*) Tarifa “famílies nombroses” (d’aplicació a les unitats de convivència residents 
en el municipi): en el cas que el nombre de persones per habitatge sigui superior 
a 3, s’ha d’incrementar el 2n bloc de consum en 3 m3/mes per cada persona 
addicional que hi convisqui 
 
CINQUÈ.- Establir com a data inicial per a la vigència de les referides modificacions el 
dia 1 de gener de 2013. 
SISÈ.- Sotmetre aquest acord a informació pública durant un termini de trenta dies 
hàbils, comptats a partir del següent al de la data de l’anunci corresponent al Butlletí 
Oficial de la Província. 
SETÈ.- Entendre definitivament adoptat l’acord en cas que no es presentin 
reclamacions en el període d’informació pública i publicar el text integrat de les 
modificacions esmentades en el Butlletí Oficial de la Província. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Alcalde esmenta que es debatran conjuntament els punts 4, 5 i 6 de l’ordre del 
dia.  
Mes enllà que el debat de pressupostos sigui un debat que es farà de manera 
conjunta, després les votacions es faran per separat   
Presenta les propostes el Sr. Oscar Lomas,  PSC, i diu, un any més per aquestes 
dates, ens trobem amb el debat de les ordenances i els pressupostos. Un debat que 
en els darrers anys, està marcat, com gairebé qualsevol actuació o decisió municipal, 
per la més  que profunda i llarga crisi econòmica que estem patint. Una crisi que a 
nivell de l’administració també ha fet i farà replantejar les actuals estructures 
d’organització i de prestació de serveis, i que ens ha de servir per obtenir una 
administració més eficient i propera al ciutadà. 
Les bases dels documents que portem avui a aprovació no es van fixar fa uns dies, ni 
tan sols fa unes setmanes. Al passat ple del mes de març, amb l’aprovació del pla 
d’ajust, vam fixar quins serien els nostres compromisos per poder sortir endavant. 
Però també vam fixar quines eren les nostres condicions, i per tant, el que per l’equip 
de govern era intocable. 
Així, en aquell document adoptàvem accions per complir dos compromisos: 
- Aconseguir el dèficit 0 
- Reduir l’endeutament 
Però també fixàvem quines eren les nostres condicions: 
- No acomiadar a cap treballador municipal 
- Mantenir la quantitat i la qualitat dels serveis públics 
- Mantenir l’aposta per les partides de caire social 
I així ho hem fet, i així ho recull els diferents documents que portem a aprovació avui. 



Per aconseguir aquests objectius hem treballat en diverses línies: 
Per la banda dels ingressos (les ordenances),  
- s’incrementen les taxes i l’IBI amb l’IPC, mentre que en la resta d’impostos es 
manté el mateix gravamen.  
- Tan sols augmenta per sobre de l’IPC la taxa de subministrament d’aigua, 
principalment com a conseqüència de la connexió amb la xarxa ATLL.  
- Així mateix, es mantenen totes les bonificacions fiscals aprovades fins ara, 
prorrogant l’exempció en la taxa de llicències d’activitats per l’any 2013, amb 
l’objectiu de que les persones/empresaris que vulguin iniciar un negoci no hagin de 
pagar cap taxa a l’Ajuntament. 
- Rigor a l’hora de preveure els ingressos. En el context actual, especialment en el que 
fa referència a ingressos procedents d’altres administracions, s’ha de ser molt 
prudent. Per aquest motiu, preveiem una reducció superior al 30% en els recursos 
que rebem de la Generalitat, o el que és el mateix, aproximadament 800.000 € menys 
d’ingressos que respecte el pressupost vigent. Lògicament, això implica la necessitat 
d’ajustar les estructures i treballar d’una manera més eficient constantment. 
- Reducció de l’endeutament. Durant l’exercici es preveu amortitzar 3,2M€, mentre 
que no es sol·licitarà cap préstec, amb l’objectiu de situar-nos, tal i com es va 
plantejar en els objectius de legislatura, per sota del rati del 75%. Això implica que 
únicament s’han previst aquelles inversions cofinançades per altres administracions: 
1) El POMU, finançat per DIBA i PUOSC, i un 5% per l’Ajuntament amb recursos 
corrents que permetrà millora l’acondicionament i l’accessibilitat de diversos carrers 
de la nostre vila. 
2) Recuperació de les passeres del Riu Ripoll a les zones de Can Juliana i el Molí d’en 
Busquets, finançat pel Consorci de Turisme del Vallès Occidental. 
3) La resta que tradicionalment es finançaven amb préstec, s’assumeixen amb 
recursos corrents (gespa, osb, guarderia) 
Important ajust en la despesa de personal. El capítol 1, la despesa de personal, en 
tots els Ajuntaments representa un pes molt important sobre el pressupost total. Per 
aquest motiu, és imprescindible gestionar-la i adaptar-la a la situació actual. Això si, 
sense que suposi cap acomiadament de treballadors. Gràcies, principalment a les 
jubilacions i prejubilacions que s’han produït durant el present any i que no s’han 
reposat, s’ha reduït en 14 persones la plantilla municipal, el que a nivell econòmic 
suposa la reducció de més de 450.000 € . Així, en la suma dels dos darrers anys, 
s’haurà ajustat la despesa de personal en gairebé 1M€. No cal obviar però, que 
aquesta reducció d’efectius, caldrà suplir-la amb una profunda reorganització i 
reestructuració de les funcions dels treballadors municipals així com la bona disposició 
dels treballadors municipals per adaptar-se a aquests canvis i majors requeriments  
Compromís amb la despesa social i de promoció econòmica. Un exemple del nostre 
compromís en aquest sentit és l’increment de recursos que es destina en la regidoria 
de serveis socials. En uns moments tan complicats, creiem que és del tot necessari 
mantenir i fins tot ampliar, els recursos que es destinen a millorar l’assistència a les 
persones dependents, a les famílies amb menys recursos i als infants amb dificultats.  
En aquest sentit, hem cregut oportú dotar de més recursos, o en alguns casos, iniciar 
nous projectes en tres direccions que per nosaltres són essencials: 
- Recursos d’ajuda directe a la ciutadania. S’han augmentat els diners destinats al 
servei d’atenció domiciliària (permetrà augmentar el numero de persones ateses), els 
ajuts a les famílies necessitades i les beques escolar i ajuts de menjador, intentant 
suplir, en la mesura del possible, les darreres retallades en matèria d’educació. 
- Impulsar un programa de millora de l’èxit escolar, un programa d’acompanyament a 
les famílies que  aspira a estimular i donar suport a les famílies per a que puguin 
promoure l’èxit escolar dels seus fills. És un recurs adreçat a les famílies d’alumnes 
que tenen una actitud favorable envers l’estudi però, presenten baix rendiment 



general per problemes d’aprenentatge associats a una manca d’organització, d’hàbits 
de treball i d’estudi. 
L’objectiu del projecte  és millorar la implicació de les famílies en el seguiment escolar 
i  corregir situacions que col·loquen a molts infants de sectors més desfavorits en 
posicions de desavantatge, incrementant els seus riscos de fracàs escolar. 
Finestreta Única Empresarial. Aquesta proposta vol atendre la voluntat de disposar 
d’un procés de millora de l’atenció a les empreses, facilitant els tràmits que tenen que 
realitzar i millorar els canals de comunicació i la interlocució amb el mateix 
Ajuntament.  
Tot i això, no cal obviar, i és l’obligació de tots els representants del món local, que 
encara no s’ha abordat una reforma del sistema de finançament local, adaptant-la als 
serveis que es presten, a les necessitats actuals i afavorint la progressivitat en els 
tributs municipals.  
Aquest conjunt d’iniciatives, de compromisos amb la ciutadania, i de conviccions 
ideològiques, donen com a resultat un pressupost de 23.908.953 €, un 5,37% inferior 
al de l’any anterior i si només ens fixem en el corrent, que és el que normalment es 
pot analitzar és un 9,99 per cent inferior. Un pressupost complex, dur, prudent, cada 
vegada amb menys recursos, però que alhora pretén ser just, equitatiu i redistributiu. 
Pel grup de Convergència i Unió el Sr. Agustí Sampere, inicia la seva exposició tot 
dient que el nostre grup municipal ha dedicat moltes hores a revisar fil per randa  tota 
la documentació que se’ns ha entregat d’aquests pressupostos del 2013 i amb tota la 
bona fe de saber que treballem pel be comú, ara ho valorem, per una banda seguim 
veient en aquest pressupost varies coses que no ens agraden, en primer lloc un 18% 
dels nostres ingressos se’n va als bancs per pagar interessos i devolució dels deutes 
que hi tenim i això que encara no hem començat a tornar el crèdit ICO de 7.300.000€ 
que varem demanar per pagar els deutes de 12 milions i mig amb els proveïdors. 
L’excessiu endeutament d’aquest Ajuntament fa que dels 23.900.000 € d’ingressos 
previstos pel 2013 quasi 4.200.000 € vagin  a pagar deutes bancaris reduint, la 
capacitat d’aquest Ajuntament d’oferir i/o mantenir els serveis de la ciutadania. 
En segon lloc l’estudi de la morositat del 2012 dels deutes que té l’Ajuntament amb 
els proveïdors tampoc ens porta bones noticies, mentre que en el segon trimestre del 
2012 es devien aproximadament 1.900 mil euros als proveïdors, al final del tercer 
trimestre ja els hi devén 3.900.000 €, quasi dos milions mes de dutes amb els 
proveïdors en tres mesos, si a tot i això hi afegim les dificultats que té l’Ajuntament 
per cobrar trobem a faltar que al pressupost del 2013 no s’hi hagin afegit criteris per 
tractar aquesta problemàtica, des del nostre gruo es hi hem suggerit que marquin 
prioritats en aquelles despeses que no poden esperar i que les separin d’aquelles que 
es poden congelar a l’espera de cobrar els ingressos que les permetin realitzar, fent 
així que disminueixin les tensions de tresoreria i que aquest pressupost sigui mes real 
i no utilitzi als proveïdors com a font de finançament. Recordin que en l’actual pla 
d’ajust ens hem compromès a complir amb els 40 dies de pagament que ha de 
permetre que la nostre administració municipal no posi en risc més llocs de treball 
dels proveïdors. En tercer lloc, en aquest pressupost desapareixen tant els ingressos 
com les despeses que es generen pel servei de l’aigua a l’espera de que en el punt 
setè i vuitè d’aquest Ple s’aprovin les noves condicions d’aquest contracte de 
subministrament. Aquest fet comportarà uns ingresso per cànon de 96.150 €/any que 
es podran capitalitzar en els 5 primers anys a raó de 250.000 € anuals, hagués estat 
d’agrair que s’hagués contemplat en aquest pressupost algun mecanisme per tal que 
aquest ingressos es destinessin a reduir el milió d’euros que haurem de pagar els 
consumidors amb uns interessos de l’euribor + el 5% per la connexió de l’ATLL, els 
3’66€ que ens pujarà el rebut de l’aigua de mitjana. Ho pal·liar el greuge comparatiu 
que suposa per a tots aquells contribuents que paguen l’Ibi per vivendes noves a valor 
dels anys 2007, 2008, 2009 i 2010, segurament per sobre dels actuals valor de 
mercat i que han vist com en 2 anys els hi ha pujat un 20% l’Ibi, doncs els nostre 



cadastre municipal te valor del 2001. No es just aprovar mocions a favor de l’adhesió 
de la vivenda com a pagaments d’un deute per sobre del valor que tenen actualment 
les vivendes i llavors a casa aplicar el 10% de l’increment de l’Ibi decretat pel govern 
de Madrid ha valor de vivendes que no son 2001. I així podríem seguir tot plegat força 
preocupant.  
Per una altra banda els nostre grup municipal valora positivament una sèrie de fets 
que passem a anomenar. 1) Trobem un encert la reducció de 450.000 € en la partida 
de despeses de personal que es fa a través de jubilacions i que desitgem que siguin 
suficients, 2) valorem positivament el compromís de l’Alcalde d’estudiar la necessitat 
de seguir aplicant en el 2013 la reducció dels sous dels regidors que s’ha aprovat 
aquest 2012 i  en 3) entenem que un pressupost és la declaració d’intencions de la  
política de l’equip de govern i que per fidelitat institucional i sentit pur de democràcia 
la millor manera de mostrar els nostre respecte al poble de Castellar del Vallès es 
respectant els seus resultats electorals, és per tot això que el nostre grup municipal 
ha decidit que seguirem molt d’aprop els tancaments dels exercicis  que és on 
verdaderament es demostra si s’han complert amb les promeses i ens abstindrem en 
el present pressupost tot esperant que aquest primer signe de que aprenen a escoltar 
valgui la pena. 
Continua per CiU el Sr. Josep Carreras,  i diu que abans d’entrar en matèria, com a 
portaveu del grup municipal CiU, voldria deixar constància de l’esforç que s’ha fet des 
de l’àrea econòmica del consistori en poder avui presentar els pressupostos del 2013. 
Deixeu-me que en aquest cas ho personalitzi amb la Mercè Custodio, per la seva 
entrega, per la quantitat d’hores extres que hi ha esmerçat, i també per la quantitat i 
qualitat d’informació que ens ha estat facilitada per poder conèixer amb detall els 
números d’aquesta casa. Gràcies  
A l’apartat de les ordenances fiscals, l’equip de govern ens proposa un augment del 
3,5% (IPC) en varis impostos i taxes. Em centraré a parlar d’un impost, l’Impost de 
Bens Immobles (IBI) i d’una taxa, la Taxa de Residus municipals. 
En primer lloc, em centraré a parlar de l’IBI perquè és un impost que truca a totes les 
portes de Castellar, és un impost que afecta a totes les butxaques dels 
castellarencs/ques. 
Després, parlaré de la Taxa de Residus. 
Comencem per l’IBI; el grup municipal de CiU, estem en desacord que l’IBI, el Impost 
de Bens Immobles, un impost que afecta al 100% dels ciutadans, al 100% dels 
comerços i al 100% de les empreses, augmenti el proper any 2013, un 3,5%. Així de 
clar! Convergència i Unió no pot recolzar un augment dels tributs que perjudiquen a 
tota la població de Castellar. Li tornem a dir el mateix a l’equip de govern, ja ho hem 
dit en altres ocasions. El compliment pressupostari de l’exercici 2013 d’aquest 
Ajuntament també ha de passar per la reducció de despeses prescindibles i no 
l’augment de l’IBI.  
Ens manifestem en contra perquè entenem que la pressió fiscal sobre aquest impost 
no pot augmentar en dos exercicis consecutius, el 2012 i 2013, un total de 20,1 
punts. 
Fem una mica d’història. L’equip de govern ja va ser agosarat, quan en el Ple 
Extraordinari del passat 8/11/11, va decidir augmentar l’IBI un 6%. El nostre grup 
municipal, com la majoria de municipis de la comarca, es va pronunciar a favor d’un 
augment més prudent, un 3% que coincidia amb l’augment de l’IBI. 
Però, no en varem tenir prou en aprovar l’augment del 6%, aprovat en el Ple 
Extraordinari del 8 de novembre de 2011, que el 31 de desembre de 2011, mitjançat 
el Reial Decret 20/2011, el Govern Central va propiciar un augment excepcional del 
IBI del 10%. 
En conclusió, hi ha 3 raons del perquè que no estem a favor d’aquest augment.   



1.- No sembla adequat encadenar els augments abans comentats, i produir un 
augment acumulat en dos anys del 20,1% que afecta de manera abusiva a tots els 
veïns, comerços i empreses de Castellar. 
2.- És una raó de pes per dir-li a l’equip de govern que ara no toca aquest augment, 
és donar una ullada a l’actual situació econòmica; en concret, observar l’evolució de la 
taxa d’atur. En el tancament d’octubre, a Castellar hi ha 2.084 aturats. Tal com diu 
l’Actual.cat l’atur ha tocat sostre a Castellar. La variació interanual diu que respecte 
del tancament del mes d’octubre de l’any passat, tenim 174 aturats més. Amb la que 
està caient, amb un atur important a la nostra població, no és adequat fer aquest 
augment que arriba a totes les cases. 
3.- L’augment de l’IPC que l’equip de govern vol aplicar a l’IBI a l’any 2013, en altres 
èpoques, anava acompanyat d’un augment paral·lel de retribució de les persones en el 
seu lloc de treball gràcies a l’IPC, als convenis...etc. Però, amb la que està caient, els 
treballadors d’aquesta casa i de tot Castellar, més aviat estan patint una rebaixa de la 
seva retribució o en el millor dels casos una congelació. 
En aquest tema de l’IBI, després del gran augment de l’any passat, l’equip de govern 
socialista havia de ser més sensible i acceptar que no tocava augmentar aquest 
impost. Ja sé el què em dirà el Sr. Òscar Lomas, que el Pla d’Ajust aprovat per aquest 
Ajuntament el passat mes de març, contemplava un augment de l’IBI just en el valor 
de l’IPC, el 3,5%. Però, també li haig de dir Sr. Lomas que amb imaginació i voluntat 
política es poden fer miracles! 
A continuació, parlaré de la Taxa de Residus. L’any passat, l’equip de govern va fer un 
augment del 10%. Els hi varem donar un vot de confiança perquè varem entendre 
que s’havia de donar un pas endavant en cobrir el cost del servei.  
Però, aquest augment de la Taxa de Residus, ara fa un any, també ha vingut 
acompanyat d’una reducció del servei de recollida. Entenem que l’equip de govern ha 
d’activar altres fonts d’ingressos i no anar pel camí més fàcil, el de l’augment de la 
Taxa Residus. Quins altres camins hi ha? Doncs, el d’aconseguir més ingressos si som 
capaços de que el nostre municipi doni un pas endavant en la recollida selectiva dels 
residus. Fa falta més pedagogia des de l’Ajuntament cap als ciutadans. Per tant, en 
aquesta taxa també ens manifestem en contra d’aplicar un augment del 3,5% perquè 
hem optat pel camí més fàcil. 
Per a totes aquestes consideracions fetes, tant a l’IBI com a la Taxa Residus, el nostre 
grup municipal votarà en contra de l’aprovació de les ordenances fiscals 2013. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany intervé tot dient que els pressupostos dels 
ajuntaments reflecteixen les prioritats, les aspiracions i els objectius del municipi; hi 
apareixen els recursos financers que s’assignen a cada servei i, així, es fa palesa la 
importància que s'atorga a cada àmbit d’actuació i els objectius que es volen 
aconseguir.  Una part important del finançament prové dels impostos, les taxes i els 
preus públics que es cobren als ciutadans: és la contribució a la societat. 
INGRESSOS 
• El primer que ens agradaria fer és parlar de la caiguda en el pressupost  
d’ingressos d’un 5.37%, destacant que i l'any passat ja hi havia una caiguda d'un 0.38 
% respecte l'any anterior. Una de les causes principals ha estat: 
a) disminució de transferències corrents de la Generalitat que afecta gairebé totes 
les partides; Cooperació  (-26.49%), Benestar social (-1.11%), Educació (-40%), 
Promoció i ocupació (-66.67%) i que fa que el total de transferències corrents 
disminueixi dràsticament. En total, l’administració catalana retallarà un 33% les 
subvencions i això es tradueix en el fet de disposar de 828.000 euros menys respecte 
el 2012 i es passarà dels 2,4 milions compromesos per al 2012 a 1,6 milions per al 
2013.  També és veritat que la històrica reivindicació d'un millor finançament per als 
municipis, no ha millorat ni amb uns ni amb uns altres al capdavant del govern de la 
Generalitat. La descentralització del poder cap al municipi, la política local  la veiem 
reflectida en aquests números que fan que cada vegada més, ens sentim més 



inoperants i amb poc marge de maniobra per atendre la ciutadania. Si la política 
autoanomenada progressista del seu moment no va blindar aquella qüestió, potser cal 
corresponsabilitzar-la també, del fet que avui dia estiguem presenciant un 
desmantellament de la política cap a la pura gestió. Ara, quan la política ens cal més 
que mai i ara quan malauradament es presenta tan feble. No som els únics que 
pensem que des del PSC-PSOE s'ha estat incapaç de generar una alternativa al tipus 
de política neoliberal que ens ha governat durant anys. I és que jugar sobre unes 
regles de joc que són incoherents amb el socialisme acaben passant factura.  
b) No volem deixar passar l'oportunitat de manifestar la profunda incoherència 
que presenten forces com Convergència i Unió entre la il·lusió de bastir un projecte 
independentista (dia sí, dia no) i fomentant unes estructures de govern cada vegada 
més febles i amb concessions cada vegada més abusives al poder privat.  Les 
estructures d'estat també són els nostres ajuntaments.   
c) La impossibilitat de demanar préstecs per valor d’1 milió d’euros per ser dins 
d’un pla d’ajust ens posa també en una situació crítica. No és que l'equip de govern no 
en vulgui demanar, sinó que amb la situació per la qual passa no pot fer-ho. Creiem 
que és una diferència que cal subratllar. 
d) Tot suposa aproximadament la pèrdua d’ 1.356.775 respecte l’any passat. La 
proposta que planteja l'equip de govern és la d’apujar totes les taxes en un 3.5%. 
Passarem de tenir pressupost de 25 milions 265 mil euros a 23,9 milions d'euros. Les  
expectatives de futur per al 2013 són raquítiques, sense apostes proactives, i al límit, 
basant-nos sobre allò que hem executat, que en les partides socials és menys, ja que 
s’aplica la retallada de la Generalitat, un pressupost que pensem que no te ambició 
per poder imposar-nos a una realitat que sabem que no serà millor l'any que ve. No 
volem ser apocalíptics, sinó constatar que no podem fer com qui dia passa, any 
empeny. 
e) Constatem que els impostos directes han augmentat un 7.93% respecte l'any 
passat. Concretament i amb una perspectiva més àmplia, l'impost de béns immobles 
que suporta el ciutadà ha augmentat el seu % de manera contundent. L'any passat en 
un 16% i enguany un 3.5% més. No estem en contra d'apujar impostos a aquells qui 
més tenen, sempre que es tinguin en compte els nivells de renda i la situació familiar, 
i en aquesta línia ja vam treballar des de L'Altraveu amb propostes que van ser 
aprovades en el ple de pressupost i ordenances de l'any passat, hem de dir que també 
enguany hi haurà una Incorporació positiva en les ordenances de 2013: que farà que 
les bonificacions sobre la taxa de l’IBI –proposada per l’Altraveu l’any passat- tindrà 
en compte també als no propietaris que paguen l'IBI.  
f) Tot i les propostes presentades pel nostre grup i l’assumpció per part de l’equip 
de govern manifestem que el criteri que promou  l'increment d’impostos directes i 
taxes va en detriment de la filosofia dels impostos en general, que és que aquest 
diners que tenim de més, s’adrecin a millorar o augmentar els serveis a disposició, 
cosa que ara no succeeix; l'increment d'impostos va dirigit a pagar la despesa 
financera que ha contret l'ajuntament, l’últim el crèdit a proveïdors de 7 milions 
d'euros. De fet, pel que fa a ingressos, si bé aquesta administració havia viscut de la 
construcció, ara podríem dir que viu de la contribució ciutadana, ja que el que aporten 
els contribuents és més d'un 60% dels ingressos. 
g) En canvi, no en veu cap retorn perquè aquests recursos serveixen per pagar 
despeses financeres que incrementen any rere any (des de 2011 s'han incrementat en 
300.000 euros que cal afegir als passius financers que suposen els 3,2 milions- 
pagàvem 620.000 euros,  el 2012 en pagàvem 810.000 euros i enguany seran 
926.480 euros.) Això vol dir que, el pacte social i comunitari que representen els 
impostos s'ha trencat. S'ha trencat per part de la Generalitat i s'ha trencat per part 
d'aquest equip de govern. Així, en algunes taxes els ciutadans pagaran la totalitat del 
que val el servei a què accedeixen. És això un criteri socialista? És això un bon discurs 
sobre el concepte de públic?  



h) En definitiva, tornem a ser en una filosofia d'impostos i taxes que no parla en 
clau de retorn per a la ciutadania. Per això, al marge de la nostra crítica, demostrem 
que no ens desentenem de la situació per la qual passa Castellar. En aquesta línia i 
amb afany propositiu, hem posat a disposició de l’equip de govern la nostra voluntat 
de treballar en una tarifació social que tingui en compte reduccions a preus públics 
segons els ingressos d'unitat familiar . No m'estendré en aquest punt, ja que hi haurà 
estona per comentar la proposta en el punt corresponent de l'ordre del dia. 
i) Si parlem del deute viu de l’Ajuntament quan vam iniciar el pla de sanejament 
a 31/12/2008 era de 19.932.281,93 EUR i actualment ja parlem de 27.902.566 euros 
a data d'1 d'octubre de 2012.No només la situació econòmica se'n ressent. La cotilla 
de les condicions del crèdit de 7 milions, també ha precaritzat la situació laboral de 
molts treballadors de l’ajuntament i impossibilita contractar nou personal que cobreixi 
jubilacions i que ajudi en aquelles àrees que són prioritàries. I d’aquí que fóssim l’únic 
grup que vam abstenir-nos pels dubtes que suposaven les condicions de l’accés a 
crèdit.  
j) Enguany l'ajuntament treballarà amb 14 treballadors menys i àrees com 
Educació, Joventut, Benestar Social i Salut en patiran amortitzacions de personal, 
quan precisament són pilars intocables tenint en compte la situació del nostre dia a 
dia. Una de les idees força de l'any 2012 era l’aprimament de l’administració i podem 
dir que ara mateix només ha anat en la línia de no tenir més personal a disposició. 
L'any passat reduíem aquesta partida en un 4% (430.000 euros) i enguany un 5%, és 
això un motiu per fer titulars en positiu? Nosaltres creiem que no.  Almenys aquesta 
gent s’havia guanyat la seva plaça en un concurs i qui l'havia de substituir compliria 
els mateixos criteris. Aprimar l’administració no vol dir reduir el personal i deixar la 
mateixa estructura organitzativa. Aprimar l’administració vol dir optimitzar recursos, 
millorar la gestió i la relació entre ciutadans i treballadors municipals, buscar un 
sistema d’administració pública més àgil. Vol dir en definitiva reduir i millorar la 
burocràcia. Si es redueix personal sense cap altra acció, només s’aconseguirà 
sotmetre a major estrès el personal restant i disminuir l’eficiència. Cal assenyalar que 
en dos anys hem estalviat 900.000 euros, 900.000 euros en personal laboral en 
aquest consistori i no podem mirar cap a una altra banda, sense fer cap optimització 
de la partida política. No és això una retallada de personal, al cap i a la fi? Per això, 
hem volgut fer una proposta de racionalització dels regidors de l’equip de govern i 
dels càrrecs de confiança perquè ens sembla que celebrar austeritat per no tenir paga 
de Nadal no passarà d'un gest simbòlic si no som capaços d’anar més enllà. Si 
l’ajuntament funcionava amb 10 regidors el 2011, ho pot seguir fent el 2013.  
Amb això, no volem vulnerar la voluntat ciutadana de les urnes, sinó que reivindiquem 
un exercici de responsabilitat i de destinar els recursos que tant ens falten a àrees que 
per a nosaltres són prioritàries. Els plantegem, honestament, què és el que faria 
L'Altraveu si fos al govern. Cap de les dues persones contractades pel PSC però 
pagades per tots, cap personal eventual és a àrees destinades al servei a les persones 
del pressupost. Cap de les dues persones, càrrecs de confiança han guanyat un 
concurs públic, cap persona d’aquestes dues han estat votades pels ciutadans.  
k) El model econòmic dels nostres ajuntaments ha tocat sostre i que cap dels 
partits polítics existents amb representació en aquest consistori van tenir la voluntat 
de capgirar-ho. Aquest ha estat un model que ha predominat a pobles com el nostre i 
a l’estat en general fent que la construcció suposés la majoria dels ingressos del 
nostre ajuntament,  i s’ha estat incapaç de cercar noves fonts d’ingressos o 
d’enfrontar-nos a l’especulació, a banda d’encadenar-nos a obres rendibles 
electoralment i a l'externalització per sistema que acaba sortint car. La pobresa de les 
arques municipals d’avui són l’aposta de fals progrés de l’ahir. 
l) D’aquí que, ens mostrem rotunds de nou per una banda, en l’aposta per 
fomentar el lloguer i de l’altra, intentar de recaptar de la manera més justa possible, 



relligant ambdues coses. Més endavant presentarem la moció sobre apujar l'impost de 
béns immobles a habitatges fruits de desnonament o buits. 
En definitiva, volem manifestar que no ens en desentenem ni hem volgut 
desentendre’ns mai de la situació de l’ajuntament i les propostes alternatives han 
estat sempre sobre la taula. No ens demanin, però, que ens tremoli la veu quan 
diguem que hi ha hagut molta culpa en les aliances que es van fer en el passat en 
aquest consistori. No oblidem que durant el mandat 1999-2003 i tot i comptar amb 
majoria absoluta, l'alcalde Corominas arribà a un pacte de govern amb ERC i PSC amb 
la voluntat d’escapolir-se de la crítica i de la molèstia de la discrepància. Vostès van 
acceptar, per tant en són corresponsables de la gestió que va fer-se durant aquells 
anys i en aquells que van ser a l’oposició. Sabem que segurament és un capítol que 
els agradaria esborrar, sobretot quan sembla que l’antic equip de govern sempre 
hagués governat en solitari. 
PEL QUE FA A DESPESES 
1.- otes les partides socials pateixen una reducció considerable el 2013. És veritat que 
el que cal tenir en compte és allò que s’ha executat respecte al 2012 i, per tant, això 
fa que el tant per cent de la rebaixa no s’adeqüi a l’esgotament total d’allò que va 
preveure's inicialment el 2012.  
2.- Des de L'Altraveu ens agradaria fer un repàs a les àrees que considerem 
prioritàries. Així, Educació, per exemple, perd una persona a l’àrea que no serà 
substituïda per ningú, i els recursos a disposició d’aquesta àrea, així com serveis a 
Escoles Bressol i Ludoteca i Escola de Música es redueixen en més d'un 50% 
conjuntament. En el cas de les Escoles Bressol ens preocupa  especialment la seva 
reducció eliminant l’assessorament psicopedagògic i l’educació musical. Creiem que no 
podem permetre cap efecte en el primer espai d’oportunitats d’igualtat social com ho 
són les escoles bressol, perquè les seves tarifes també han estat incrementades. Les 
transferències corrents a Educació disminueixen 10.000 euros, la qual cosa acaba 
deixant la partida a Educació amb una disminució de 150.000 euros menys, 
aproximadament. 
3.- Pel que fa a Serveis socials i igualtat, pilars intocables, disminuiran els recursos 
humans, ja que perdrem una persona en aquesta àrea que no podrà ser reemplaçada, 
els ajuts socials es reduiran en un 33%,  la situació de l'Obra Social Benèfica encara 
està per definir, després d'un expedient de Regulació fracassat que ha posat en una 
situació d’incertesa treballadors, pacients i famílies. En total, el tant per cent de 
disminució respecte al pressupost inicial de 2012 és d'1.06%. Els aspectes positius 
d’aquesta àrea que sí que voldríem manifestar és la de la nova iniciativa de 
l’acompanyament familiar per a l’èxit educatiu, que creiem que encerta en la detecció 
de la importància que tenen les transicions educatives i el nucli familiar i de la qual 
ens agradaria anar sabent la seva evolució. Per altra banda, la feina desenvolupada 
per la Comissió per a la Inclusió Social, proposada per L'Altraveu està ja donant 
resultats positius amb la campanya solidària de Nadal. No obstant, voldríem remarcar 
que una cosa és la implicació ciutadana i l'altra la responsabilitat política i no podrem 
delegar sempre al voluntarisme i a l’altruisme les tasques que ens superin en aquesta 
àrea. És per això, que ens preocupa el descens de recursos en aquest departament. 
• La gent jove som qui segurament ens veurem més ressentits amb la 
disminució en polítiques en aquest àmbit. La regidoria que en  el seu moment va voler 
liderar l'alcalde el 2007 ha quedat relegada a 80.000 euros anuals, amb una 
disminució d'un 30% respecte l'any passat. Aquesta àrea també perdrà una persona 
que no serà substituïda, la delegació de la responsabilitat que tenen els joves a l'hora 
d'autogestionar-se tampoc queda reflectida en un pressupost on les transferències 
corrents a entitats es veu disminuïda de 4.000 a 1000 euros. De res no val dir que no 
s'ha executat la partida ja que les necessitats en aquest àmbit han de fer que els 
recursos que en vam preveure siguin imprescindibles. Altres aspectes a destacar en 
aquesta àrea, tenen a veure amb el trasllat de l'Espai Jove a El Mirador, segurament 



que per mirar de reduir despeses però que ha provocat certa incertesa a la mateixa 
empresa que el gestiona.  Creiem que amb el canvi podem estar perdent el caràcter 
pedagògic que tenia abans el punt de trobada i que possibilitava acollir un determinat 
col·lectiu juvenil, potser amb unes característiques específiques encarades a fer una 
tasca d’inclusió social. Per altra banda, hi ha altres alternatives que no han estat 
posades en marxa i que no requereixen d'una partida pressupostària, com ara bé el 
Fòrum Local Juvenil i que encoratgem a treballar.  
• Pel que fa a un dels pilars que més hem treballat a L'Altraveu i que bé podria 
ser considerada com una de les reivindicacions fetes ja des del moment que vam 
començar a articular-nos com candidatura és el de Participació ciutadana i civisme que 
enguany es veurà reduïda en un 50%. Hi ha 2.000 euros pressupostats per aquesta 
partida. Repeteixo: 2000 euros.  Després d’una ordenança de civisme com la que ha 
plantejat el PSC i que han votat la resta de forces, on són les polítiques proactives de 
la convivència? I, on és l’ordenança de participació que se’ns va prometre? On és el 
nou reglament en participació que englobava les propostes de l’Altraveu i pretenia fins 
i tot anar més enllà? La reducció del 50% en participació és l’exemple més significatiu 
de la importància que l’equip de govern dóna a la qüestió. No sabem què en pensa el 
regidor responsable de l’àrea. Si jo fos en el seu lloc, no m’agradaria que 
menyspreessin una de les poques responsabilitats que he de desenvolupar en aquest 
consistori. Consegüentment, caldria que es plantegessin aquesta regidoria de 
participació, ja que no hi ha intenció de fer propostes ni pressupost destinat per fer-
les. 
• No volem deixar de fer referència a la cultura, la gran oblidada. Estem d'acord 
en la reducció d’accions protocol·làries i representatives però ens sembla abusiu que, 
per exemple, la programació de cinema augmenti un 315% i activitats com la 
programació teatral estable es vegi reduïda en un 243% o les despeses diverses de 
biblioteques en un 30%. La transferència corrent a entitats també es veu reduïda en 
un 22%. Potser, i en la línia que moltes entitats del municipi ja comencen a parlar 
seria òptim que des de l’ajuntament es creés una infraestructura perquè existís una 
xarxa real d’entitats amb capacitat per compartir i organitzar esdeveniments culturals 
autogestionats. Però és obvi que cal una coordinació i estimulació per part de la 
regidoria, que o ha de ser econòmica o humana, però no podem permetre que el 
patrimoni cultural de Castellar es vagi reduint a la mínima expressió. Trobem a faltar 
totes aquelles iniciatives com ara bé la Mostra d’oficis, el certamen literari Joan Arús i 
l'impuls i ajut burocràtic a iniciatives diverses. Hem de decidir quin és el criteri polític 
a seguir en cultura perquè promoure el que és nostre, és promoure la vila. 
• Un esment a part es mereix la gestió de l’aigua a Castellar i que des de 
L'Altraveu hem qüestionat des dels seus orígens. Cedir davant d’aquells que volen fer 
negoci amb l’aigua, és comprendre la lògica d’un sistema il·lògic. No m'estendré en 
aquest punt perquè ja hi haurà temps per dedicar-nos-hi més endavant però  recordo 
que quan des de L'Altraveu criticàvem la connexió Aigües Ter-llobregat que ara 
apujarà la tarifa de l’aigua en 3.6 euros/mensuals érem hippys, uns antiprogrés i 
menjaflors. Doncs bé, aquest és el resultat del seu progrés. No em sento identificada 
amb cap d’aquestes etiquetes. Però posats a acceptar-ne, sí, preferim ser tot això 
abans que seure amb aquells qui especulen amb l’aigua i apugen el seu preu a la 
nostra ciutadania. Ens agradaria que alguna vegada s’atrevissin a dir, sí, vostès 
aleshores tenien raó. Però no esperem cap assumpció de responsabilitat, hem entès la 
lògica de la política. 
Per concloure en la nostra argumentació respecte el nostre vot en contra a pressupost 
i ordenances, dir que cada any ens enfrontem en aquest ple amb la necessitat de 
compartir la responsabilitat de fer unes perspectives de futur al màxim de justes al 
llarg d’un any, però cada any constatem que poques solucions màgiques hi ha a 
problemes estructurals. No sabem per què els altres grups de l’oposició no han fet cap 
proposta, en tot cas, estem d’acord que és ingenu pensar que és fàcil incidir en l’acció 



de govern d’una majoria absoluta. L'Altraveu no hi era a la institució en la gestió dels 
nostres recursos en èpoques de vaques grasses però és el malestar davant d’aquesta 
política la que va fer que féssim el salt a l’ajuntament. No hi érem, deia,  però ara hi 
som i creiem que és el nostre deure el d’intentar incidir en el disseny de les polítiques 
municipals. Tenim la responsabilitat des dels nostres municipis (i les seves cúpules de 
partit la tenen encara més gran) a l’hora de decidir com transitem i avancem dins de 
la situació actual, però el que és clar és que no estarem d’acord a reproduir els gestos 
de la Generalitat a nivell local. La nostra posició tot i les propostes fetes es reflectirà 
en un vot en contra.  
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio,  tot dient que avui es presenten unes 
ordenances i pressupostos pel 2013 marcats per dos aspectes, per un cantó el 
compromís que aquest Ajuntament va adquirir a l’acceptar el pla d’ajust, per poder-se 
posa al dia amb els proveïdors i per una altra banda la precària situació econòmica 
d’aquest Ajuntament. No ens cansarem de dir que aquest crèdit adquirit s’haurà de 
tornar i amb interessos, és a dir aquest dèficit creat per les seves no encertades 
previsions es transformen en la pujada d’impostos novament als ciutadans de 
Castellar del Vallès. I d’aixó  no en te la culpa ni el Govern Central ni la situació 
econòmica, la te única i exclusivament aquest equip de govern i les seves males 
maneres de realitzar pressupostos des del 2008 tant optimistes i desgraciadament 
tant irreals.  
Evidentment s’ha de tornar aquests crèdits que vostès han hagut de sol·licitar perquè 
han estat incapaços de saber gestionar aquest Ajuntament, a d’assumir ingressos que 
no ha estat real i despeses que no van ser previstes. L’equip e govern en temps de 
bonança i en temps de crisis no ha sabut administrar-se i aquí és on es demostra 
l’autentica gestió municipal.  
No em vaig equivocar quan en el seu dia vaig dir que durant aquesta legislatura 
pujarien els impostos, S’aplicarà un 3’5% en totes les taxes municipals, Ibi, 
escombraries, etc, un augment que afecta a la butxaca de la ciutadania i en una 
època de restriccions com la que ens toca viure. En aquesta ocasió el nostre equip de 
govern  demostra un cop mes la seva manca de sensibilitat amb la població, en un 
moment en que les penúries econòmiques  són cada cop més generalitzades, i 
aquesta és la situació real que preocupa als ciutadans del nostre poble. A principis 
d’any el Partit Popular va haver d’aguantar critiques per les mesures excepcionals 
adoptades pel govern central, mesures fruit de la bona gestió de l’antic govern, una 
de les qual va afectar a l’increment de l’IBI, llavors la pregunta que ens fem és si  els 
augment els proposa el partit socialista ho fan en benefici de la gent?, i si les fa el 
govern del Partit Popular és que ataquen a la gent?. Sinó fos perquè es tracta d’una 
qüestió particularment sensible donaria llocs a una infinitat de comentaris. Però 
deixem que sigui la ciutadania qui es doni compte de qui administra els seus impostos  
i preguin les seves decisions. Pel que fa a les ordenances el nostre vot serà en contra 
Per una altra banda i pel que fa als pressupostos dir que sobre els ingressos encara 
que sigui a la baixa no es real, ja que es preveuen ingressos d’altres Administracions i 
tal i com està la situació política actual no me’n refiaria massa i menys de la 
Generalitat . Els ciutadans ja coneixem com actuen els governs de CiU i Tripartits i de 
la seva credibilitat en els mercats financers. 
Tenim constància que a data d’avui aquest Ajuntament encara no ha liquidat factures 
a proveïdors i no està al corrent d’aquests pagaments tal i com els va demanar e 
govern central al sumar-se al pla d’ajust. 
No abaixen els sous i segueixen amb els càrrecs de confiança que no son prioritaris i 
que ens costa al cap de l’any uns quants mils d’euros, també amb el nombre de 
regidors que de 10 s’ha passat a 13 i potser no tots son necessaris. 
Cal agrair la intenció de contenció de despesa que es reflexa en la regulació dels 
pressupostos, ja varem demanar l’any anterior mes ajustament en les despeses i sens 
va contestar que no es podien ajustar mes, però mesos més tard  davant d’un rescat 



per part del govern del PP van aplicar ajustos a on ens van dir que era impossible fer-
ho, Per això ja no els creiem, ens van enganyar, seguim transmitent a la població una 
informació segada sobretot quan diem que aquests pressupostos o tenen cap disgust, 
però suprimirem una línia d’autobusos, destinarem menys ajuts a serveis socials, 
manteniments, escoles, joventut, i menys suport al comerç i indústria.  
Pel que fa al mitja de comunicació l’Actual, no els sembla un luxe seguir mantenint 
aquest mitjà, no es podria treballar per intentar reduir despeses. Demanem que 
pensin en vies alternatives, i com no privatitzar aquest cost. Seria bo aprimar 
estructures municipals, tancar edificis i concentrar les màximes àrees en un mateix 
lloc .  
Per acabar dir que ens hagués agradat votar a favor d’aquets pressupostos, però no 
els criem, l’exemple és el deute real que tenen, el nostre vot serà en contra 
 
S’obre un torn de replica, amb el Sr. Oscar Lomas , PSC, i tot referint-se a la 
intervenció del grup del PP dir-los que si que ens afecten les decisions que es prenen 
a Madrid, un exemple, sap quan suposa incrementar l’IPC un 3’5%, suposa recaptar 
300.000 € més, sap quan suposa la decisió que va prendre el govern de Madrid 
d’incrementar l’IVA o d’incrementar l’impost d’electricitat? Mig milió d’euros mes de 
despesa a l’Ajuntament, és a dir amb l’increment del 3’5 ni tant sols cobrim el sobre 
cost que ens suposa les decisions que es prenen a Madrid. Els números son clars. 
Tal i com he dit al començament el pla d’ajust marca les regles  i per tant d’on venien 
i cap a on volem anar.  
Pel que fa a la intervenció de l’Altraveu dir que no es cert que l’increment de l’IPC es 
destini a finançar els préstecs perque si miren la despesa financera, la càrrega 
d’interessos més amortitzacions de l’any 2013 és inferior a la de l’any 2012, és a dir 
l’any 2012 es preveien per càrrega financera, per interessos i amortitzacions 
4.185.000 €, per l’any 2013  es preveuen 4.162.000 €, per tant 20.000 € menys.  
Pel que fa a les jubilacions que no es cobreixen hi ha una llei que no permet fer-ho. 
Les partides socials es mantenen, no es deixarà de prestar cap servei el que si que cal 
fer és una reorganització del servei, s’haurà de redistribuir el personal, per cobrir 
aquestes mancances i així poder continuar donant els mateixos serveis. 
I per últim, qualsevol decisió o aspectes de les ordenances ja les vam definir en el pla 
d’ajust. Crec que son uns pressupostos que donen un pas endavant i que permetran la 
recuperació  
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras dient efectivament el grup de CiU va donar 
recolzament al pla d’ajust però també ens hem de preguntar perquè vem arribar al 30 
de març de 2012 ha acollir-nos a aquest pla d’ajust. Per això faig de reflexió que si 
vostès haguessin fet els deures els anys de la seva primera legislatura, sobretot els 
exercicis del 2008 al 2010, si s’haguessin agafat mes en serio el pla de sanejament 
del 2009 al 2012, si vostès no haguessin estirat més el brac la màniga, avui 
possiblement, com altres poblacions de Catalunya no tindríem el pla d’ajust 2012, i 
tampoc tindríem cap tipus de clàusula, per tant tindríem absolutes mans lliures per 
decidir l’Ibi del 2013. És ben cert que el nostre grup municipal va estar al seu  costat 
alhora d’aprovar el pla d’ajust, però el vam aprovar bàsicament perquè a finals de 
l’any passat hi havia  2910 factures per pagar, més de 12 milions d’euros pendents de 
pagar a finals de l’any 2011, només per això varem votar a favor, perquè els 
proveïdors poguessin cobrar, però or també es veritat  que l’equip de govern te 
instruments poder apaivagar aquesta situació i evitar aquest augment de les 
ordenances. El nostre vot serà en contra. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany ,  diu que en la intervenció que he fet quan 
deia que l’augment taxes anava destinat a pagar despesa financera, no crec que la 
capacitat adquisitiva de tots els ciutadans pugui pagar tota la despesa financera que 
tenim, però en tot cas crec que aquest augment tampoc els dona millors serveis ni 
una ampliació de serveis, per tant en aquest sentit el que deien en l’argumentació de 



la filosofia dels impostos crec que és difícil d’explicar a algú que ha de pagar més  que 
no veure cap millora en aquell servei que li està prestant l’Ajuntament, jo crec que la 
critica és aquesta.  Òbviament que hi ha una llei que no ens permet que aquestes 
baixes, que aquestes jubilacions es cobreixin, però torno a posar el dit sobre la llarga, 
la llei no diu res sobre la nostra voluntat política d’optimització de regidors i personal 
laboral. 
Per acabar pren la paraula el Sr. Alcalde,  i en primer lloc agraeix l’abstenció del grup 
de CiU, penso que han fet un anàlisi i que la informació que ha subministrat l’equip de 
govern ha estat correctament digerida en aquest sentit per CiU i agraïm el gest. I 
continua amb els agraïments als serveis tècnics i a l’equip d’economia per tal de fer 
aquesta proposta de pressupostos. 
S’ha parlat molt del tema de la despesa financera, i tal com s’ha dit abans aquest any 
aquesta despesa s’ha reduït, ara sembla que parlar de crèdits que h de tornar la 
Corporació sigui un tema pràcticament tabú, però aquets crèdits han servir per poder 
finançar equipament que actualment tenim i que els ciutadans i ciutadanes en poden 
gaudir. Penso que aquests han estat uns pressupostos confeccionats des del rigor que 
ens permeten afiançar aquest canvi de model  que s’ha produït en les administracions 
públiques, un canvi de model en el qual impostos com poden ser de la construcció han 
baixat en picat i que per tant hem de buscar fórmules, per una banda de no 
sobrecargar impositivament al ciutadà i a la vegada per tal de poder optimitzar els 
recursos dels quals en tenim ara a disposició, també per tal de poder fixar quines son 
les prioritats que existeixen principalment en tota l’àrea social per tal de no aprimar 
tots els recursos que tenen a veure especialment en dues patides que son 
importantíssimes com son les que tenen a veure amb la regidoria d’educació i serveis 
socials. 
Més enllà de l’aprovació avui dels pressupostos, penso que la prova del nou serà 
veure el tancament d’aquest any, penso que la bona línia que es porta treballant des 
de la regidoria d’economia ja ha fet que els pressupostos de l’any passat hi hagués un 
tancament positiu i aventuro que en el pressupost d’aquest 2012, el tancament també 
serà en positiu. Cal ser molt prudent alhora de preveure  quins son els 
ingressos, i aquest pressupost pel 2013, dona un fil de continuïtat a la feina que s’ha 
realitzat durant el 2012, i també ser molt prudents i per tant millorar, optimitzar i fer 
més eficient l’administració alhora sobretot de gestionar quines son les despeses que 
hi ha a les diferent partides. 
Agrair també del regidor d’economia ja que fer pressupostos en època de vaques 
grasses és molt senzill, per pressupostos en l’actual escenari pressupostari és 
complicat. I també agrair a tot el personal de l’Ajuntament perquè òbviament no gens 
d’agrair totes les mesures que d’altres superiors, especialment  el govern de l’estat 
estant prenent amb el que fa referència als drets laborals assolits que tenen tots els 
treballadors/treballadores de l’Ajuntament, però es veritat també, que gràcies al seu 
esforç, a es seves ganes, a la seva il·lusió, dedicació, implicació, fa que el dia a dia de 
l’Ajuntament continuí funcionant i la veritat és que funciona molt bé. 
A continuació es passa a la votació de les tres propostes: 
 
4.- APROVACIÓ DEL PRESSUPSOT GENERAL DE LA CORPROACIÓ PER L’ANY 
2013 I  
      APROVACIÓ DE LES BASES D’EXECUCIÓ I PLANTILLA DE PERSONAL 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      TRETZE         (13) dels regidors del PSC   
 Vots en contra:   QUATRE        ( 4)  dels regidors de l’Altraveu i Partit Popular 

           Abstencions   :   QUATRE        ( 4)  dels regidors de CiU          
 
 



 
5.-  APROVACIÓ DE LA RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL I LES SEVES FITXES 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      TRETZE         (13) dels regidors del PSC   
 Vots en contra:   QUATRE        ( 4)  dels regidors de l’Altraveu i Partit Popular 

           Abstencions   :   QUATRE        ( 4)  dels regidors de CiU          
  
6.- ORDERNANCES FISCALS 2013 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      TRETZE         (13) dels regidors del PSC   
 Vots en contra:   VUIT            (  8)  dels regidors de  CiU l’Altraveu i Partit 
Popular 

           Abstencions   :   CAP          
                   

El Sr. Alcalde, comenta que el debat del setè i vuitè punt també serà conjunt, i les 
votacions separades. 
 
7.- ADEQUACIÓ DE LA MODALITAT DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DEL SERVEI  
      DE SUBMINISTRAMENT DOMICILIARI D’AIGUA I ACTUALITZACIÓ DE LES  
     SEVES   CONDICIONS 
ATÈS que amb data 5 de desembre de 1975, el Ple de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès va adjudicar el contracte  PER A LA GESTIÓ DEL SERVEI MUNICIPAL D’ABASTAMENT 
DOMICILIARI D’AIGUA POTABLE, sota la modalitat d’arrendament de serveis.  
ATÈS que l’any 1993,.  l’Ajuntament de Castellar del Vallès  per a la conveniència de 
millorar el servei d’aigua potable, adquirí els drets i instal·lacions d’aigua que o 
posseïen Calama SA, la Fundació Maria del Corral i el sr. Antonio Barata Gual, essent 
el cost d’aquella ampliació i millora de CENT  milions de pessetes. Conseqüentment, 
en sessió plenària de 14 de setembre de 1993, l’Ajuntament de Castellar del Vallès va 
acordar incorporar al contracte   aquest cost. Per la qual cosa en data 21 de setembre 
de 1993, les parts subscriviren un text refós del contracte que incorporava el 
finançament de l’aportació i que per fer efectiva la seva amortització, que es preveia 
en un termini de fins a 25 anys, s’ampliava el contracte per fins al màxim legalment 
establert.  
ATÈS que per l’execució del pou del Sot del Guix  i principalment  per escometre la 
important inversió que representava la portada d’aigües en alta del sistema Ter-
Llobregat, i la construcció del nou dipòsit de 4.000 m3, en aquella part no 
subvencionada per  l’ACA , l’Ajuntament de Castellar proposà al gestor del contracte 
SOREA, la seva assumpció a l’entendre que formaven part del servei d’abastament 
d’aigua potable. En data 21 de novembre de 2002 l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
i SOREA van signar un conveni  PEL FINANÇAMENT D’INVERSIONS EN EL SISTEMA DE 
DISTRIBUCIÓ D’AIGUA EN EL MUNICIPI DE CASTELLAR DEL VALLÈS. 
Atès que les obres per a  l’ampliació de la xarxa regional del sistema Ter Llobregat a 
Castellar del Vallès, inicialment previstes en el conveni de cooperació  amb l’empresa 
pública  Aigües Ter Llobregat i aquest Ajuntament,  tingueren un notable increment un 
cop redactats els seus projectes executius, cosa que portà a la signatura d’un nou 
conveni,  el 15 de novembre de 2007, ara entre l’Ajuntament de Castellar del Vallès, 
l’empresa pública  Aigües Ter Llobregat i l’Agència Catalana de l’Aigua, aquesta 
darrera participava amb el 25% dels costos d’execució de les obres.  Un cop 
executades aquestes es desviaren dels seus pressupostos primers, amb un nou 
increment., tot això comportà  l’aprovació per part del Ple de l’Ajuntament, el 22 de 
desembre de 2011, d’una addenda al conveni de cooperació, en el qual es fixava la 
participació de l’ajuntament a aquests obres en 3.288.201,71 € 



ATÈS  que en data 21 de novembre de 2011, SOREA ha sol·licitat a l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès la requalificació del contracte actual en un contracte de gestió del 
servei de subministrament d’aigua sota la modalitat de concessió, amb execució 
d’obres i explotació de serveis, i l’adequació de les clàusules de contingut econòmic 
recollides en el Plec de Condicions  i al contracte, per tal de garantir l’equilibri 
econòmic financer del contracte.  
ATÈS que amb anterioritat, per Decret de l’Alcaldia 6/2010, de 2010, s’incoà 
expedient per estudiar la viabilitat de transformació de la forma del contracte 
d’explotació del servei, per encaminar-lo d’arrendament a la forma de concessió més 
integradora del cicle de l’aigua i amb més capacitat inversora. Creant, a l’empara del 
que disposa els articles 159 i 160 del ROAS, una comissió tècnica i representants de 
l’empresa suministradora per elaborar la documentació preceptiva. 
ATÈS el dictamen aportat per SOREA, pel catedràtic Joaquín Tornos sobre la viabilitat 
jurídica, entre altres aspectes la transformació del contracte actual sota la forma 
d’arrendament en concessió de serveis. Del qual es desprèn elcontracte, tot i haver 
estat inicialment qualificat com d’arrendament de serveis, és una veritable concessió de 
serveis públics, en la que el gestor del servei assumeix l’execució, inversió i finançament 
d’obres hidràuliques requerides pel servei municipal d’aigua de Castellar del Vallès, per 
altra banda la figura d’arrendament de serveis no  té un bon encaix per a la prestació de 
serveis públics per l’actual normativa aplicable, cosa que obliga a  un replantejament de 
la naturalesa del contracte i la seva adequació a les figures de gestió més d’acord amb la 
normativa vigent, com pot ser la concessió. 
ATÈS que  d’acord amb l’article 246 .1 de la Llei Municipal i de Règim Local de 
Catalunya, Per a la creació, organització i supressió de serveis, els ens locals tenen 
plena potestat per a constituir, organitzar, modificar i suprimir els serveis de llur 
competència, d'acord amb el que estableix la legislació de règim local i les 
disposicions aplicables. Que les disposicions aplicables, d’acord amb aquest dictamen, 
i que regeixen en el contracte són l’anterior Llei de Contractes de l’Estat i l’antic 
Reglament de les Corporacions Locals. 
ATÈS que l’Ajuntament i SOREA i en atenció a les anteriors manifestacions, han 
subscrit, en data 17 de juliol de 2012, un protocol de treball per actualitzar de mutu 
acord el contracte per adequar la forma de gestió a concessió,  la seva documentació 
tècnica i administrativa, i materialitzar totes les obligacions econòmiques que se’n 
deriven de totes les inversions anteriors  
Vist l’informe de Secretaria  
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar l’adaptació del CONTRACTE i del PLEC DE CONDICIONS del Servei 
d’abastament d’aigua potable, que gestiona SOREA , SOCIEDAD REGIONAL DE 
ABASTECIMIENTOS DE AGUAS SA., a les noves situacions i  condicions recollides a la 
part expositiva de l’acord,    requalificant el contracte sota la modalitat de concessió 
administrativa  per a la de gestió de servei públic, així com a la necessitat de 
restabliment de l’equilibri econòmic financer del CONTRACTE, i la regulació dels termes i 
condicions en que SOREA finançarà una nova aportació, requerida per les inversions 
en el l Servei municipal de subministrament domiciliari d’aigua.  
SEGON.- Aprovar, conseqüentment de l’acord primer,  l’addenda al contracte per a 
l’explotació del servei d’aigua potable del nostre municipi, i el text refós dels Plecs de 
condicions econòmic administratives que regeixen en aquest contracte, En annex els 
documents de l’addenda i plec refós. 
TERCER.-  Donar conformitat a : 
- Avanç del Pla Director de les instal·lacions d’aigua potable del municipi de  
   Castellar del Vallès. 
- Pla d’Inversions del servei de subministrament d’aigua potable del municipi de   
   Castellar del Vallès 



- Relació de les instal·lacions en el municipi de Castellar del Vallès per a    
   l’abastament d’aigua potable 
QUART.- Fer públic aquest acord al BOP de Barcelona. 
 
8.- APROVACIÓ INICIAL DEL REGLAMENT MUNICIPAL DEL SERVEI DE  
      DISTRIBUCIÓ D’AIGUA POTABLE 
ATÈS que és objecte del present Reglament l’ordenació del servei públic municipal 
d’abastament d’aigua a tots els domicilis situats al municipi de Castellar del Vallès. 
ATÈS que el règim jurídic del servei de subministrament domiciliari d’aigua potable 
està integrat per la legislació general en matèria d’aigües, de sanitat, d’indústria, de 
defensa dels consumidors i dels usuaris, pel Codi Tècnic de l’Edificació de 2006 i altres 
disposicions que incideixen, el present reglament efectua una adaptació a la 
normativa vigent.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Reglament general del servei municipal 
d’abastament domiciliari d’aigua a Castellar del Vallès. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats pugui 
examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es 
presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple 
esdevindria definitiu a tots els efectes. 
TERCER.- Aprovar que amb  l’entrada  en  vigor  d’aquesta  Ordenança,  queda  
derogada expressament   el Reglament del Servei Municipal d’aigua aprovat per 
l’Ajuntament en Ple en data 26 de març de 1996. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, presenta la proposta dient, portem a aprovació, el canvi 
en la modalitat contractual i adequació de les condicions del servei de 
subministrament d’aigua. Aquest és un d’aquells temes en els que val la pena fer 
història, ja que el que avui debatem i pretenem millorar, té els seus orígens molts 
anys enrere, en concret a l’any 1975. 
Fa més de 37 anys, el ple d’aquest Ajuntament va licitar el contracte d’arrendament 
de serveis personal per l’explotació del servei d’aigua. L’adjudicatari va ser SAUR, S.A. 
(actualment SOREA), i va iniciar a prestar els seus serveis el 5 de desembre de 1975, 
per un període de 10 anys prorrogables per 10 anys més. 
L’any 1993, i desprès d’uns episodis molt greus de sequera i per tal de garantir el 
subministrament, aquest ple va modificar el contracte d’arrendament. Amb aquell 
acord, es prorrogava per 10 anys més el servei i permetia finançar la compra dels 
pous del sr. Barata. Deu anys més tard, l’any 2002, aquest nou ple va modificar 
novament el contracte, incorporant un nou conveni de finançament d’inversions i 
prorrogant el termini fins l’any 2025. 
Aquestes noves inversions tenien que permetre garantir el subministrament d’aigua al 
municipi, amb la perforació d’un nou pou (Sot d’en Guix), la construcció d’un nou 
dipòsit (Sot d’en Goleres) i la portada d’aigües de la xarxa Ter Llobregat. 
És important fer aquest recull històric per visualitzar el compromís existent pels 
diferents consistoris, a través de la cooperació amb l’empresa gestora, de garantir un 
servei estratègic com és l’aigua. Un servei essencial, on es necessari la planificació a 



llarg termini per tal de garantir el subministrament i l’estabilitat en l’accés als recursos 
hídrics. 
Avui, proposem una nova modificació d’aquest contracte, mantenint el mateix termini, 
però que ens permeti donar resposta a quatre qüestions: 
- LEGAL. Les diferents modificacions legislatives a l’any 2003, en l’article 85 Llei Bases 
de Règim Local, on es suprimeix la figura de l’arrendament de serveis, i a l’any 2007 
en l’article 253, Llei 30/2007 de Contractes del Sector Públic que no contempla com a 
forma de gestió indirecta l’arrendament de serveis, ens obliga a adaptar la modalitat 
contractual a la figura correcte:contracte de gestió de serveis públics amb execució 
d’obres i explotació de serveis (concessió). 
Per tant, amb aquesta modificació podem adequar la modalitat de gestió a la legalitat 
vigent. 
- GARANTIR EL SUBMINISTRAMENT el subministrament. Com dèiem, en el conveni 
aprovat l’any 2002, es fixaven tota una sèrie d’inversions que hauran de garantir el 
subministrament en els propers anys. Durant aquests anys s’han anat executant i en 
aquests moments s’incorporen el finançament de les inversions (en aquest cas de la 
xarxa ATLL) pendents de finançar. 
- PRESTACIÓ DEL SERVEI. Aclarir, adaptar i establir les condicions de prestació del 
servei. A tal efecte, es porta a aprovació un nou reglament del servei, on es fixen amb 
més detall els drets i obligacions tant de l’administració com del concessionari, i que 
han de repercutir en un millor servei al ciutadà. 
- GARANTIR LA REINVERSIÓ EN LA XARXA. Amb aquesta modificació, aprovem també 
l’avanç del pla director i del pla d’inversions, document base on es recullen les 
principals inversions necessaris en la xarxa de subministrament d’aigua. Aquest 
document, que es completarà amb la redacció del Pla Director i del pla d’inversions 
anuals, permetrà recuperar la cada vegada més obsoleta xarxa municipal. 
Tots aquests termes anteriors queden recollits en diversos documents que portem 
avui al ple: 
- Un nou reglament del servei 
- Avanç del Pla Director de les instal·lacions d’aigua potable del municipi de 
Castellar del Vallès. 
- Pla d’Inversions del servei de subministrament d’aigua potable del municipi de 
Castellar del Vallès 
- Relació de les instal·lacions en el municipi de Castellar del Vallès per a 
l’abastament d’aigua potable 
-  El text refós del plec de condicions de l’any 1975, adaptat a les 
característiques del servei actual 
- Addenda del contracte 
En aquesta addenda, és on es recullen els principals pactes, on s’ha de destacar: 
 
- Permetrà finançar la totalitat del cost de les obres de connexió a la xarxa Ter-
Llobregat 
- Es fixa un cànon anual a cobrar per l’Ajuntament de 96.154 €, el qual es podrà 
capitalitzar en els 5 primers anys a raó de 250.000 € anuals. 
- Sorea es compromet a entregar a l’Ajuntament a fons perdut a compte del fons 
de reposició, 175.000 € anuals durant el propers 5 anys. 
- Sorea es compromet a realitzar inversions en la xarxa d’aigua per tal de 
millorar el servei durant els anys de la concessió per valor de 2.600.000 €. 
En resum, un bon acord, i que una vegada més, com ha passat en els darrers 40 
anys, s’ha d’entendre dins de la responsabilitat que administració i gestor assumeixen 
en l’estabilitat i planificació d’un servei essencial. 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit, tot dient que sembla que per fi arribem a la fi 
d’una llarga història. Tot arranca de la sequera de l’any 90 i de les restriccions en el 
subministrament que va provocar. En aquell moment l’equip de govern de CIU, amb el 



suport de l’oposició, va començar a treballar perquè una situació com aquella no es 
tornés a repetir. L’any 1993 l’Ajuntament va comprar els pous i les instal·lacions de 
l’empresa CALAMA, que explotava el mateix aqüífer per subministrar aigua a altres 
poblacions, cosa que ens permeté recuperar aquest cabdal per a necessitats locals. 
Alhora,  es signà acords i convenis amb l’ATLL i l’ACA per fer arribar l’aigua de la 
Xarxa Ter-Llobregat a Castellar. Es feu un projecte per l’ampliació de la xarxa regional 
del sistema Ter-Llobregat al municipi i el compromís que l’Ajuntament de Castellar 
construiria un dipòsit de 4000m3, d’acumulació i regulació d’aquestes aigües, al Sot 
de Goleres.  En un principi el finançament acordat era al 50% entre l’ACA i 
l’Ajuntament. 
Tot això amb la finalitat de que el municipi disposes de dues línies d’abastament 
d’aigua: la pròpia i la del Ter Llobregat. Castellar és, segurament, l’única població de 
més de 20.000 habitants que disposa d’aigua pròpia i que, fins avui, només disposava 
d’un punt d’abastament. 
Aquest conveni  amb Ter-Llobregat va anar sofrint retards i ajornaments  per temes 
pressupostaris i de priorització per part de la Generalitat. Finalment, en el Ple de 30 
d’octubre de 2007, es va aprovar un conveni on l’ATLL executaria les obres de portada 
d’aigua,  finançant l’Ajuntament el 75% i l’agència Catalana de l’Aigua el 25%. El 
dipòsit d’acumulació i regulació del Sot de Goleres va anar a càrrec del municipi al 
100%. 
Amb l’aprovació, que es farà avui en aquest Ple,  de la modificació del contracte 
d’explotació del servei d’aigua potable del municipi,  es clourà un llarg procés i 
Castellar haurà resolt, esperem que definitivament,  el problema de l’aigua potable 
després de molts anys de dedicar-hi esforços  un bon nombre de persones.  A partir 
d’ara podrem disposar de l’aigua del Ter Llobregat. 
Aquesta és la part positiva de la història, sens dubte la part negativa és la econòmica. 
Després de l’aprovació del conveni, en el Ple d’octubre de 2007,  es van adjudicar les 
obres per un total de 3.361.919.€. El projecte va sofrir importants desviacions i 
finalment, segons resposta donada per l’equip de govern a la pregunta del nostre 
Grup efectuada en el Ple del passat mes de juliol, l’ATLL va enviar al setembre de 
2010 un projecte modificat que augmenta fins a 4.942.327 € el cost total de l’obra. 
D’aquesta important desviació de 1.580.480€ l’Ajuntament n’assumeix 575.000€ 
mentre que la resta considera que és error de projecte, també segons ens manifestà 
el regidor Sr. Oscar Lomas en la resposta a la nostra pregunta del juliol passat. 
En el Ple de 22 de desembre de 2011 es va aprovar una addenda al conveni de 
cooperació, signat el 15 de novembre de 2.007,  en el que es fixava la participació de 
l’ajuntament en aquestes obres en 3.288.201€ aproximadament un 66% del total de 
les mateixes.  
Finalment aquesta addenda es va formalitzar el passat 27 de setembre de 2012, amb 
la signatura entre l’ajuntament i ATLL. En aquest document es recull que, un cop 
analitzats els motius d’oposició i les unitats d’obres executades, s’ha conclòs que el 
desviament del preu final està totalment justificat.   
A l’Ajuntament,  dels 3.288.201€,  li resta per pagar 3.017.725€  més 185.945€ 
d’interessos: total 3.203.670 que es pagaran d’ara fins al 2016 per liquidar un deute 
que ja hauria d’haver estar saldat fa molt de temps. 
En resum veiem que de la desviació d’1.580.480€ l’ATLL n’assumeix 813.647€ i 
l’Ajuntament  766.761 (575.000+interessos??) incrementats  amb 185.945€ més 
d’interessos per l’ajornament del pagament fins al 2.016. 
Un increment de 952.706 €., que sobre els 2.521.439€  inicials a pagar pel municipi 
representa una desviació del 38%, bona part producte dels interessos per 
ajornaments. Una mostra de que l’equip de govern no ha vetllat massa pels interessos 
dels castellarencs. 
Amb la nova concessió administrativa pel servei d’aigües, que acabarà al desembre de 
2025 si contemplen,  entre altres partides,  1.000.000€ per inversions a finançar.  



Aquest milió, més 800.000 pendents per part de SOREA del conveni de 2.002, 
permeten atendre 1.800.000 dels pagaments pendents a ATLL. La resta, més o menys 
un 1.200.000, van a càrrec de la Junta de Compensació de Can Bages. Esperem no 
tenir més sorpreses.  
No cal dir que aquesta aportació, més interessos,  serà recuperada per SOREA 
mitjançant les tarifes de servei. Ho pagarem a través del rebut de l’aigua. Per a l’any 
2013, de moment, un increment de 0,3968 cèntims d’euro per m3. Uns  3,66€ 
d’increment mig per un consum 10m3.  
El vot del nostre grup serà favorable perquè, malgrat tot,  s’ha fet un pas qualitatiu i 
és tanca un tema de vital rellevància per a Castellar com és no haver de patir per 
l’abastament d’aigua potable en cas de sequera. 
En quan a la aprovació inicial del nou reglament de l’aigua, en substitució del vigent 
aprovat per l’Ajuntament en Ple en data 26 de març de 1996, veiem que aquest nou 
reglament compte amb un articulat molt més ampli ja que passa de 61 articles a 82, 
cal considerar que necessari per adaptar-se a noves normatives. En tot cas, es manté 
el que abans estava recollit en l’article 2 i ara en el 3 i que diu, entre altres coses:  “El 
servei de subministrament d’aigua potable és de titularitat municipal, sense perjudici 
de la forma de gestió que aprovi en cada moment l’Ajuntament...”  
Aquesta és una premissa irrenunciable.  El nostre vot serà favorable, tot i que 
recordem  a tots els castellarencs i usuaris que aquest Reglament restarà exposat  
durant 30 dies al tauler d’edictes municipal  per tal de què el puguin examinar i 
presentar reclamacions o suggeriments, si és el cas. 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella,  intervé tot dient que amb l'onada privatitzadora 
que patim els últims anys a municipis i institucions, ara li ha tocat el torn a l'aigua. El 
govern de CiU ha començat el desmantellament de l'ACA (Agència Catalana de 
l'Aigua) i la privatització de ATLL (aigües Ter-Llobregat). En aquest moments Acciona i 
Agbar competeixen per qui es queda amb pràcticament  tot el monopoli de l'aigua 
durant els propers 50 anys. Només ATLL subministra aigua a prop de 5 milions de 
persones. 
Amb aquest context, ara hem d’aprovar a Castellar el canvi d’un model d’arrendament  
fruit de l’aprofitament de les aigües pròpies de castellar, a un model de concessió per 
a la connexió a la xarxa d’aigües Ter Llobregat. En el nostre model de poble, de país, 
l’aigua, com la vida, no hauria de ser una mercaderia. El fet que sigui un bé escàs li 
dona un valor econòmic que no hauria de caure en mans d’aquells que només en 
volen treure benefici. Que l’aigua tingui preu, i  afegim que cal pagar-la- no vol dir 
que se’n pugui fer un negoci privat. L'aigua no és només allò que surt per l’aixeta. És 
allò que configura un territori, que modela un ecosistema, que teixeix un entorn 
fluvial, que permet regar i desenvolupar una economia per allà on passa, i que 
finalment permet allò que és un dret de tots: poder-la consumir amb responsabilitat. I 
per garantir tot això el lucre privat no es la millor opció. Només una gestió pública 
integral d’acord amb la Directiva Marc de l'Aigua (DMA) asseguraria l’equilibri entre 
respecte, necessitat, eficiència i preu just. 
Cal denunciar com es fan els processos de renovació de concessions per la gestió 
municipal d’aigua a empreses privades. Obrir un debat públic no és només passar-ho 
per un ple municipal. Cal transparència, exposar el procés a la població, debatre sobre 
els avantatges i els inconvenients, i sobretot saber qui hi ha darrera d’aquestes 
multinacionals. 
A Castellar fins fa molt poc l’aigua era dels nostres aqüífers i per tant érem  gestors 
dels nostres propis recursos. Per garantir el subministrament al polígon fantasma de 
Can Bages, i només per això, es va voler fer la connexió amb la xarxa Ter-Llobregat. 
En el Ple de 31 d’octubre de 2007, quan el PSC ja era al govern, es va aprovar la 
connexió a la xarxa amb els vots a favor de PSC, CiU i ERC i els vots en contra de 
l’Altraveu. Aleshores ja ho dèiem: una obra que havia de ser pagada a mitges, a 
petició del consistori, l’equip de govern va acceptar fer-se càrrec del 75% del cost: En 



total gairebé tres milions i mig d’euros. Per tant, si s’havia de finançar la quantitat de 
1.622.000€ (el 50%) ens trobem que aquesta quantitat augmenta fins el 75% (uns 
2.200.000€) dels quals un milió dos-cents mil se’n fa càrrec les juntes de 
compensació però l’altra milió de desviació l’ha d’assumir l’ajuntament, és a dir els 
ciutadans. 
Tota aquesta operació, que des de l’Altraveu hem anat denunciant repetidament, és la 
que ara començarem a pagar. És a dir, a tot això, hi hem d’afegir la privatització de la 
part que no en tenim gestió directa. Perquè de l’impacta ecològic i social que tenen els 
transvasaments ja n'hem parlat altres vegades; però quan valdrà  en diners 
recomprar allò que ens hem venut i era de tots?  
Doncs els hi diré: Amb tot això els ciutadans de Castellar veuran incrementat el rebut 
de l’aigua a partir de l’u de gener en  3,66€ mínim. La tarifa augmentarà 0,44€ per 
m3 només per costos del servei, compra d’aigua, fons de reposició i amortització de la 
inversió. És a dir augmentarà gairebé mig euro només per estar connectats, sense 
utilitzar-ne encara ni una gota, o el que és el mateix: augmentarà en 642.852€ a 
l’any. Dit d’una altra manera: 600.000€ és el que costa cada any estar connectats a la 
xarxa d’aigües encara que no en rebem ni una gota, només per el sol fet d’estar-ne 
connectats. Com hem pogut arribar a aquest despropòsit? Com podem permetre’ns 
aquest luxe i quedar-nos tan amples? 
Els hi donaré encara algunes dades més: A Castellar es subministren actualment 
1.900.000 m3 d’aigua a l’any. A partir d’ara 700mil els subministrarà ATLL, perquè és 
el cabal mínim que es demana, i la resta- 1.200.000m3- dels propis recursos de 
dipòsits i dels aqüífers del Sot d’en Guix i del Sot d’en Goleres. Però d’altra banda, el 
consum d’aigua a tot el municipi ha baixat de forma clara. Per no cansar-los els diré 
que el consum d’aigua ha baixat en vuit anys de 2.093.098m3 a 1.613.000m3, que és 
la previsió per el 2013, és a dir uns 500.000m3 menys a l’any que correspon a 
gairebé un 23%. I dins d’aquest, només el consum industrial ja ha baixat un 47%, i 
recordo una vegada més que la raó principal adduïda per a la connexió a l’ATLL era 
abastir el polígon de Can Bages. És a dir, no només aquesta necessitat ja no existeix, 
sinó que per a la resta de consum industrial es baixa un 47% fruit de el tancament de 
moltes indústries dels polígons que ja tenim. 
Per tant, si us plau, no em diguin encara que necessitem aquesta aigua, no em diguin 
que recorden que l’any 91, o el 2010, ens vam quedar sense aigua i que aquest és el 
motiu per a fer aquesta despesa milionària. Saben què són les polítiques sostenibles 
de l’aigua? Quan hi ha un episodi de sequera, aquesta afecta a TOT el país. Suposo 
que recordaran en el darrer episodi de sequera del 2010, quan el neguit del regidor de 
construir ràpidament la connexió era molt gran, recordaran que aleshores el Ter 
s’estava quedant sense aigua, els peixos es morien. El Ter serà, per ser el més barat, 
el proveïdor prioritari del sistema per 50 anys més ( i ja en seran gairebé 100) atès 
que des de l’any 1962 pateix una enorme captació destinada a l’àrea metropolitana, 
que en els darrers 12 anys ha suposat un transvasament mitjà d’un 75% del cabal del 
riu incomplint la Directiva Marc Europea de l’Aigua. 
Al món, el 90% de les connexions domiciliaries d’aigua les gestiona el sector públic, i 
el 10% el sector privat. A Catalunya, els percentatges pràcticament s’inverteixen. 
Quan ara a tot el país s’està denunciant aquesta privatització de l’aigua a mans d’ATLL 
vostès s’afegeixen al pastís sense cap tipus de remordiment. Només a la conca del Ter 
els plens de 11 ajuntaments que representen més de 150.000 habitants (quasi el 50% 
de la població del Ter) ja han aprovat una moció que demana el compliment dels 
cabals legals de manteniment del riu i una aposta clara per la gestió pública i racional 
de l’aigua. Ajuntaments com Vic o Girona han aprovat també l'esmentada moció; i 
aquí anem totalment en sentit contrari. Perquè segueixen jugant a aquesta política 
insolidària? 
Des de l’Altraveu creiem en una gestió pública de l'aigua, no privada, que ha de 
fomentar el debat i la participació ciutadana, la transparència i l’accés a la informació 



al entorn de l’aigua i les seves afectacions al medi, i tot això amb polítiques de 
sostenibilitat. Aquí a Castellar, es veurà també amb el tema del pàrquing, aquest 
equip de govern no té cap tipus d’escrúpol a tirar per el camí fàcil, a tirar cap a la 
privatització. Però tinguin present també que aquesta privatització afecta a la 
governança de l’aigua, doncs el paper de regulació que puguin exercir els municipis 
sobre els serveis bàsics privatitzats és nul o extremadament complex, com es va 
evidenciar durant la nevada del març de 2010 on més de 200.000 persones es van 
quedar sense llum, o el recent conflicte al Poblenou de Barcelona amb el gas (dilatant 
lamentablement la solució i on s’han vist afectades 4.000 famílies). 
I voldria per últim demanar a l’equip de govern que si han pres aquesta decisió, com a 
mínim no intentin confondre a la ciutadania i afrontin les seves conseqüències. No 
diguin als ciutadans que l’encariment de la tarifa de l’aigua és degut a la pujada en el 
preu de compra de l'aigua, com es va escapar en el comunicat de premsa de 
l’ajuntament i com encara diu l’alcalde a les xarxes socials. No ho diguin perquè no és 
veritat. Com a mínim siguin honestos amb els ciutadans i amb vostès mateixos. 
Per PP Sr. Victor Martos,  exposa que com ja va expressar amb aquestes 
instal·lacions de l’ATLL; tot el que sigui avançament i millores i previsió cap el futur 
portarà el nostre vot favorable, però l’adequació de la modalitat de contracte de gestió 
del servei de subministrament i de les seves condicions ens sembla insuficient, i no 
podem donar suport a un increment de tarificació per compensar les seves obres i 
portar més pressió econòmica a les llars dels castellarencs. El nostre vot serà 
l’abstenció. 
 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, PSC,  i diu que la connexió amb la 
xarxa Ter-Llobregat no comença ni molt menys amb el polígon de Can Bages sino que 
el primer conveni que s’aprova per aquest Ple va ser a l’any 2000, en els quals per 
unanimitats dels grups d’aquell moment, CiU, PSB, ERC, PP i Iniciativa, van veure la 
necessitat de la connexió amb la xarxa Ter- Llobregat, en un moment en el que el 
polígon de Can Bages no hi havia cap iniciativa privada per engegar-ho. 
Per tant i com ja s’ha dit, les sequeres produïdes durant els anys 90 van fer veure la 
necessitat de complementar els recursos hídrics propis amb altres recursos. 
Per últim m’agradaria saber quina es la privatització que estem fent amb aquest 
acord, el servei d’aigua ja s’estava prestant amb una forma de gestió indirecta, ja ho 
estava prestant una empresa privada.  
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, explica que ens afegim a una empresa que està en 
procés de privatització. Els episodis de sequera es combaten amb polítiques 
sostenibles de l’aigua, hi ha altres maneres de fer-ho i no aquesta que es insolidària.  
Discrepem de l’aprovació de l’any 2000, ja que va ser l’any 1999 quan es va aprovar 
el Pla General, i és en el Pla general on es diu de construir el polígon de Can Bages, 
per tant Can Bages es comença a pensar l’any 1999 i l’any següent el 2000 es 
comença a pensar com abastir aigua en el cas que es necessiti. 
Finalment El Sr. Alcalde  també intervé per afegir que les condicions en les quals es 
posen el desenvolupament del polígon industrial de Can Bages, son molt posteriors a 
la signatura d’aquest conveni, per tant no es preveu, perquè hi hagi el dibuix d’una 
nova zona industrial que aquesta necessariament s’hagi d’autovestir a través de la 
xarxa Ter-Llobergat, les condicions es van posar a posteriori i no necessàriament en el 
moment en que això es va aprovar. 
Penso que en aquests moments estem aprovant una cosa històrica, poder resoldre 
d’una forma definitiva i per sempre mes, si mes no a curt i mig termini un dels 
problemes  greus i una de les responsabilitats i competències més importants que te 
qualsevol consistori, que es garantir l’abastament d’aigües totes les llars, domicilies, 
comerços, industries, i a través de la formalització definitiva i de l’aprovació d’aquest 
punts ho acabem garantint . 



El PSC en més d’una ocasió ja ha manifestat la seva no conformitat amb la 
privatització de l’empresa pública aigües Ter- Llobregat, estem en contra, una altra 
cosa es que òbviament els municipis en els qual presta serveis aquesta empresa, que 
en aquests moments és pública i que està en procés de privatització, acabi canviant el 
seu estatus. 
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, torna a intervenir dient que si estan en contra 
d’aquesta privatització, no s’hi afegeixin   
 
7.- ADEQUACIÓ DE LA MODALITAT DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DEL SERVEI  
      DE SUBMINISTRAMENT DOMICILIARI D’AIGUA I ACTUALITZACIÓ DE LES  
      SEVES CONDICIONS 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DISSET         (17) dels regidors del PSC i CiU  
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors de  l’Altraveu  

           Abstencions   :   DUES            ( 2)  dels regidors del PP  
 
8.- APROVACIÓ INICIAL DEL REGLAMENT MUNICIPAL DEL SERVEI DE  
      DISTRIBUCIÓ D’AIGUA POTABLE 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DISSET         (17) dels regidors del PSC i CiU  
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors de  l’Altraveu  

           Abstencions   :   DUES            ( 2)  dels regidors del PP  
 
9.- CONVOCATÒRIA DE PROCEDIMENT OBERT PER LA GESTIÓ DE  
      L’APARCAMENT I  ZONES BLAVES 
ATES la normativa vigent en matèria d’obres, serveis, subministres i contractació 
administrativa en general, en especial la Llei de  Contractes del Sector Públic, text 
refós aprovat pel R.D.L. 3/2011 de 14 de novembre; les lleis 7/1985, de 2 d’abril, Llei 
de Bases de Règim Local, i 8/1987, de 15 d’abril, de Règim Local de Catalunya; així 
com els plecs de clàusules administratives generals, aprovats per la Corporació, 
aquests darrers en allò que no s’oposin a la LCSP. 
Vist els antecedents en la gestió del servei  públic DE L’APARCAMENT SOTERRANI PER 
A VEHICLES, DE LA PLAÇA MAJOR DE CASTELLAR DEL VALLÈS, I ZONES BLAVES DEL 
SEU ENTORN, que actualment es troba en una situació de temporalitat  essent 
necessari estabilitzar el contracte en un termini més llarg, en més raó que amb les 
transformacions operades en les seves condicions, l’explotació ha guanyat 
rendabilitat. 
Vista la conveniència de convocar un procediment  obert que té per a l’adjudicació de 
la concessió del servei  públic DE L’APARCAMENT SOTERRANI PER A VEHICLES, DE LA 
PLAÇA MAJOR DE CASTELLAR DEL VALLÈS, I ZONES BLAVES DEL SEU ENTORN,  
d’acord amb els presents plecs econòmics administratius i plecs tècnics.  
A l’ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents: 
ACORDS. 
PRIMER.- Aprovar la convocatòria de procediment de obert per a concessió del 
servei  públic DE L’APARCAMENT SOTERRANI PER A VEHICLES, DE LA PLAÇA MAJOR 
DE CASTELLAR DEL VALLÈS, I ZONES BLAVES DEL SEU ENTORN . 
SEGON.- Aprovar els plecs de clàusules administratives i tècniques  particulars que 
han de regir en aquesta contractació, tot declarant la seva tramitació ordinària. 
TERCER.- Publicar l’anunci d’aquest procediment en el BOP de Barcelona,,  en la 
pàgina web municipal “ perfil del contractant”, tauler d’edictes i si s’escau altres 
mitjans de comunicació local.  
 



 
INTERVENCIONS 
El Sr. Pepe González, PSC, defensa la proposta i abans de res demanar excuses, 
especialment als regidors que van estar presents, per que aquest tema és va debatre 
a la comissió informativa sense que els regidors disposessin prèviament de la 
documentació. Tal com vam anunciar en la mateixa comissió, el Plec va ser tramés, a 
tots els regidors, dimecres al mati. 
Ben és cert,  

- que és un tema prou conegut pels senyors regidors,  
- que hem parlat sovint aquest l’últim any,  
- que fa uns mesos vàrem aprovar les bases d’un concurs similar, per pressions 

dels administradors concursals de Tiferca i que després va quedar desert. 
Les raons del retard en la documentació, a part d’una considerable saturació dels 
serveis municipals per la preparació d’un ple extens i complex com el d’avui, han 
estat, especialment, en la pròpia gestió del tema per part de la regidoria. 
Algunes accions de caràcter comercial portades a terme per l’Ajuntament, l’últim any 
(convenis Mercadona, paradistes, venda automòbils, els 20 cèntims de la Zona 
Blava...) ham permès estabilitzar  els ingressos en una xifra raonable i facilitar la 
viabilitat de l’explotació. 
També els últims mesos, amb els serveis tècnics municipals, hem estat analitzant 
diferents alternatives d’explotació:  terminis, sistemes tècnics i tecnològics , amb més 
o menys personal... (La veritat és que hem aprés bastant d’aquest procés).  
La última reunió, amb una empresa líder del sector, que ens va acabar de decantar 
per una fórmula, va ser el dilluns de la setmana passada, un dia abans de la comissió 
informativa. 
Les bases que portem avui a aprovació són el fruit de tot aquest procés de reflexió i 
consultes: 
- Sabem molt bé que, avui, el pàrquing no és un negoci, (fins fa poc perdien bastants 
diners).  
- Però  també hem vist que té una certa potencialitat futura,  
En aquesta dues valoracions és basa la nostra proposta. 
Els elements més significatius de la proposta son: 
- La durada de la concessió serà de 15 anys (ni els 50 dels temps de Tiferca ni els 3ó4 
d’un contracte de serveis) 
- Serà a risc i ventura  de l’adjudicatari. 
- Els manteniments y els consums aniran a càrrec de l’adjudicatari. 
- Les condicions d’explotació, tarifes, mitja hora gratuïta...etc. seran las mateixes de 
l’actualitat. 
- Som conscients que els ingressos inicials de l’ajuntament, via cànon i taxes han de 
ser modestos. Si les condicions d’explotació milloressin  en el futur, el sistema permet 
que l’Ajuntament incrementi considerablement el seus ingressos, a través de dos 
conceptes: l’establiment d’un cànon variable progressiu i el pagament de la taxa d’ús 
de les instal·lacions comuns, en funció de l’ocupació. 
- De totes maneres, ja  d’entrada, el plec preveu una petita millora econòmica sobre 
la situació actual, a favor de l’Ajuntament.  
Els criteris de valoració per decidir la millor oferta, són en la seva majoria 
quantificables (punt 15 del plec), tenint també un cert pes la valoració de la memòria 
de gestió, que ens permetrà conèixer la qualitat de servei ofertat per les empreses 
que concursin.  
La tramitació serà ordinària i el termini per presentar propostes 20 dies naturals, a 
partir de la publicació de l’acord que avui aprovem.  
Si el procés va com esperem, començarem el nou any amb un nou operador. 
Ara, crec que sí, arribem al final d’un procés complex (legal i econòmicament), des de  
que va començar el concurs de creditors de Tiferca.  



Els catellarencs tindran al seu abast, un servei  professional i solvent, gestionat amb 
un model empresarial estable, i en unes condicions econòmiques més que raonables. 
I l’ajuntament tornarà al paper que li toca, controlar i garantir un servei, que deixarà 
de ser una preocupació econòmica. Un servei que és fonamental pel desenvolupament 
econòmic, comercial i social del nostre municipi.  
 
Per CiU la Sra. Bea García,  intervé tot dient que malgrat som conscients que des de 
l’equip de govern fa mesos que es treballa per trobar una solució adient a la gestió de 
l’aparcament i de la zona blava i malgrat les excuses presentades volem expressar el 
nostre malestar per la premura en que es va presentar aquesta licitació, el que ens ha 
impedit als grups de l’oposició poder conèixer a fons aquest plec, però entenem que 
cal donar una solució òptima i sostenible d’una vegada per totes a aquest tema, motiu 
pel qual el nostre vot serà favorable. 
El Sr. Xavi Bella,  per l’Altraveu  i diu que en  aquest punt el nostre vot serà 
l’abstenció perquè no hem tingut prou temps per valorar amb profunditat aquesta 
externalització. Creiem que no es pot afegir un punt a l’ordre del dia sobre el 
problema del pàrquing d’aquesta manera, de pressa i corrents.  
Quan vam tenir la reunió informativa, el regidor ni tan sols havia tingut temps de 
passar-nos la documentació i el plec de condicions de la concessió. Li vam demanar si 
es podia posposar i ens va dir que no. Ens sembla que aquesta no és una bona forma 
de fer les coses. La gestió de l’aparcament i zones blaves és un tema que fa molt que 
arrosseguem i no creiem que es tingui la urgència de solucionar-ho a corre cuita. 
Una concessió que fins fa poc generava unes pèrdues de 180.000€ l’any ara anem de 
presa a adjudicar-la només per un cànon mínim de 5000€ l’any i la promesa difusa de 
que si la facturació supera els 270.000€ s’apliqui un cànon variable a partir d’un 15%. 
Això és fer volar coloms. Ho regalem a la concessionària només per no perdre-hi 
diners. A més, caldrà veure què en fa la concessionària de la famosa implantació dels 
20cms als residents de castellar, mesura que per la empresa serà totalment 
deficitària. Aleshores què farem, ho tornarem a canviar? 
Creiem que aquesta qüestió mereixia més deteniment i valorar realment si 
l’ajuntament se’n podia fer càrrec. Però clar, aquesta opció alternativa necessita 
sempre més ganes i més imaginació, i lo fàcil, sempre, és externalitzar. És el que fan 
tots els ajuntaments sense ni pensar. I no s’adonen que una externalització és un 
procediment que té conseqüències importants per el municipi i per els usuaris del 
servei. A la llarga provoca un encariment i una disminució de la qualitat del servei (i 
en tenim exemples a Castellar) . 
Per tant, nosaltres no som partidaris que això sempre sigui una bona opció o, almenys 
la primera a contemplar. No ens hi oposem però la veritat és que la gestió d'aquest 
tema és la història sense fi d'una aposta que va fer únicament el PSC i que no ens en 
volem sentir còmplices.  
Pel PP el Sr. Antonio Carpio, i manifesta que el vot del seu grup serà favorable 
perquè l’historial ha estat molt negatiu durant tot aquest temps, i creiem que obrir 
aquest procediment és positiu, si que és veritat que no hem tingut temps per 
estudiar-ho, però criem que es una bona solució 
 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Pepe González, dient malgrat no haver tingut la 
documentació a temps, ens hem ofert per parlar-ne tants cops com fossin necessaris. 
Qüestionar aspectes que estan recollits dins del propi text no es acceptable.  
Tenim una instal·lació que va fer una empresa privada, si va gastar  3’5 milions 
d’euros  a canvi d’una concessió. Es va fer un concurs que va quedar desert i va 
passar a ser propietat de l’Ajuntament i gràcies a que ara el propietari és l’Ajuntament 
i no hem d’amortitzar la instal·lació som capaços d’oferir garanties com aquestes.      



Torna a intervenir el Sr. Xavi Bella,  per l’Altraveu, per dir que sobre els 20 cts va ser 
un comentari fet en la informativa de que no era segur que la empresa ho 
mantingues. 
El  Sr. Pepe González, PSC, diu que o no es va expressar be o no se’l va entendre 
bé, ja que només va dir que si algun dia l’Ajuntament, no l’empresa concessionària, 
s’hagués de plantejar el tema dels cèntims, s’ho plantejaria. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP  
 Vots en contra:   CAP  

           Abstencions   :   DUES            ( 2)  dels regidors de l’ltraveu  
 
10.- RESOLUCIÓ DE LES AL·LEGACIONS PRESENTADES A L’ORDENANÇA DE  
        CONVIVÈNCIA I CIVISME I LA SEVA APROVACIÓ 
ATÈS que aquesta  Ordenança  s’ha  elaborat  amb  l’objectiu  primordial  de  dotar-
nos  d’un  instrument vàlid i actualitzat que, sens dubte, permetrà avançar en direcció 
de fer que la nostra ciutat sigui, de manera gradual, més amable, acollidora i 
sostenible, per viure-hi i conviure-hi, on el diàleg, la tolerància i el respecte formin 
part del nostre comportament quotidià. I neix amb la voluntat  manifesta  de  
promocionar  els  valors  d'adhesió  i  de  solidaritat,  amb  especial  cura vers 
aquelles persones que tenen major dificultat d'accessibilitat i d'inserció social i, alhora, 
garantir els drets i deures de la ciutadania, respectant els principis bàsics d'igualtat i 
de no-discriminació.  
ATÈS que l’’Ordenança per la Convivència i el Civisme ens ha de servir també com a 
punt d’inflexió  a partir  del  qual  iniciar  un  procés  d’actualització  de  les  diferents  
normatives  d’aplicació  en l’àmbit municipal que tenen a veure amb la relació entre 
les persones, la natura, la qualitat de vida i el respecte al nostre patrimoni col·lectiu.  
En aquest sentit, l’Ajuntament vol articular tot un seguit de polítiques proactives que 
tinguin en aquesta ordenança una nova eina útil, eficaç, ràpida i resolutiva. A més, 
l’ordenança ha de  proporcionar  a  la  ciutadania  els  recursos  suficients  per  
assumir  i  interioritzar  aquesta cultura cívica de manera que pugui ser ella mateixa 
qui després la fomenti en el seu entorn. També estem davant d’una eina que ha de 
permetre prevenir els conflictes al mateix temps que n’aborda les conseqüències.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
ATÈS que l’ordenança fou aprovada de manera inicial per acord de l’Ajornament en Ple 
en data 17 de juliol de 2012. 
ATÈS que s’exposà al públic durant el termini de 30 dies hàbils a comptar de la 
publicació de l’edicte en el B.O.P. de Barcelona, del dilluns 13 d’agost de 2012, i que 
durant el termini d’exposició pública, s’han presentat dues  al·legacions: La del grup 
municipal  l’Altraveu i la d’Eduard  Girbau Casajuana, 
Vist l’informe que les al·legacions presentades, en aquella part o elements que són de 
consideració jurídica, cal desestimar-les, per les raons recollides en el dictamen ja que 
s’estima  ajustada a dret el text de l’Ordenança aprovada inicialment. 
Vist l’informe tècnic per a una millor redacció de la regulació determinades 
instal·lacions en la via pública, introduint d’ofici aquest arranjament.  
A L’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar definitivament  Ordenança per a la convivència i el civisme, tot 
desestimant les al·legacions presentades per l’Altraveu i la d’Eduard  Girbau 
Casajuana 



SEGON.- Publicar aquesta Ordenança integrament al BOP de Barcelona i notificar el 
present acord als al·legants. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Dani Perez, PSC, i diu que durant el període d’exposició 
pública de la proposta d’ordenança de convivència i civisme s’han presentat 2 escrits 
d’al·legacions. Un presentat per la Sra. Elisenda Alamany, en data 1/08/2012, en 
representació del Grup Municipal de l’Altraveu i un altre presentat pel Sr. Eduard 
Girbau Casajuana, en data 8/19/2012. 
Per altre banda des de la Regidoria de Via Pública s’ha proposat una modificació 
parcial de l’art. 42 de la ordenança que fa referència a les terrasses i vetlladors. 
Pel que fa a aquesta ultima modificació, desprès d’haver-la discutit amb els grups 
municipals que han participat en la redacció de la ordenança i consensuar que la 
proposta millora el contingut del text acceptem aquesta modificació parcial de l’article 
42 de la ordenança que establirà en el seu apartat 5 a) b) i c) el tipus de cobertura de 
les terrasses, la tipologia de tancament i el color del material i del mobiliari 
respectivament. 
5. Les terrasses i vetlladors s'han d'ajustar a les condicions especials següents:  
a) La cobertura de les terrasses pot ser de les tipologies següents: 
- Tendal senzill: format per una estructura vertical fixada al terra que suporta un 
tendal i una cortina vertical. Tots els elements seran arreplegables quedant a la via 
púbica l’estructura vertical amb els elements aplegats.  
- Tendal dobles: format per una estructura vertical fixada al terra que suporta dos 
tendals. Tots els elements seran arreplegables quedant a la via púbica l’estructura 
vertical amb els elements aplegats. 
-  Para-sol de planta quadrada plegable i sobre peus estables. 
b) En qualsevol dels casos només podrà tenir dos laterals tancats amb elements 
plegables i transparents. 
c) La cobertura horitzontal serà de loneta de color blanc o cru i només podran portar 
el nom de l’establiment. La resta de mobiliari serà  d’un sol color i s’hauran d’integrar 
amb l’entorn.  
Per altre banda en l’apartat 5w) es preveu la retirada dels elements instal·lats en cas 
de que s’efectuï baixa de l’activitat. 
w) En el cas de baixa de l’activitat, caldrà desmuntar i retirar qualsevol element ubicat 
a la via pública. En cas d’incompliment, l’ajuntament podrà ordenar la retirada 
subsidiària dels esmentats elements a càrrec del titular. 
Per últim, s’inclou un nou apartat 7è que estableix una moratòria d’adaptació de 4 
anys a la nova ordenança. 
7. Les llicències de vetlladors existents tindran una moratòria d’adaptació a la nova 
ordenança de fins a quatre anys.  En el cas de canvi de titularitat de l’establiment, 
aquest haurà d’adaptar la terrassa i/o vetllador a aquesta normativa en el moment de 
sol·licitar el canvi de titular. 
Pel que fa als dos informes d’al·legacions, els serveis jurídics han elaborat un informe 
que valora les qüestions tècniques separant les que, cito literalment, son d’oportunitat 
política. 
Per part de l’equip de govern entenem que el debat polític de la ordenança s’ha 
realitzat en l’anterior plenari en el que es va fer la aprovació inicial i per tant, 
considerem, i així es va explicitar en la comissió informativa, que el posicionament de 
cada grup municipal ha quedat clar i per tant el debat es pot donar per tancat. 
Per tant, tenint en compte que l’informe tècnic elaborat pel departament jurídic 
d’aquest ajuntament resol que cal desestimar les al·legacions de caràcter tècnic per 
infundades, ajustant-se a dret el text de la ordenança aprovada inicialment, 
Tenint en compte que, la resta d’al·legacions son de caire polític i posicionen a qui les 
presenta en referència al tema en qüestió, 



Tenint en compte que, el debat polític ja es va realitzar en el si de la comissió de 
treball, en la comissió informativa i en el plenari muncipal, 
I tenint en compte que, s’ha presentat una modificació tècnica per part del 
Departament de Via Pública, que ha estat treballada en la comissió de treball i 
informada en la comissió informativa, 
Per l’Altraveu La Sra. Elisenda Alamany, intervè per dir que arribats en aquest 
punt, no m'estendré gaire. Només hem de lamentar la profunda insensibilitat que 
mostra aquest consistori vers el tractament de la inclusió social. Fa poc aprovàvem un 
pressupost on la partida de convivència i civisme es veu reduïda en un 50%. Per tant, 
sabem per on passarà l’ordenació de la convivència al nostre poble. Hi ha 2 milions 
dues-centes mil persones al llindar de la pobresa a Catalunya i a vostès en lloc de 
preocupar-los les polítiques proactives en aquest àmbit, ara els preocupa regular l'ús 
de l'espai públic sancionant aquells que sense opció, s'hi veuen avesats a fer-lo seu, a 
viure-hi sense alternativa. Els felicito. 
Mesos enrere contactàvem amb la Síndica de Barcelona que textualment deia que 
aquesta ordenança era un autèntic calaix de sastre de regulacions, un autèntic batibull 
de sancions que nosaltres a hores d'ara tampoc entenem. El col·legiat que ens 
assessorà en les al·legacions tampoc els augura recollir gaire èxits amb aquesta 
intrusió a l'espai públic. Però bé, suposem que vostès en saben molt més que tots ells 
i creuen en el que fan, tot i que la realitat d’aquest document a altres poblacions ja 
hagi donat els seus fruits nefastos. Els companys de partit del PSC a altres poblacions 
argumenten en contra d’aquesta ordenança amb els mateixos criteris que nosaltres a 
Castellar, i ens sap greu que després de la feina en aquest àmbit per part de 
L'Altraveu i que el govern va assumir com a pròpies de cara a la inclusió social, 
haguem de trobar-nos en aquesta situació lamentable. És clar, però que si apareix 
alguna queixa, com és el cas d'altres poblacions, davant d’aquest document serem els 
primers a donar-hi suport i a demanar explicacions a l’equip de govern. Es diu que les 
argumentacions que fem a les al·legacions són polítiques i que això invalida el 
document, que dic jo, que les causes que van fer que aquest document s'escrivís 
també eren polítiques però és clar que les raons polítiques d'uns pesen més que unes 
altres. Pel que fa a les tècniques, sempre és qüestió d’interpretació i voluntat. 
Repetim que és el mateix col·legiat qui va escriure les al·legacions a l’ordenança de 
Barcelona qui va ajudar a escriure les de L'Altraveu i no és precisament un novell, 
sinó algú reconegut en el seu ofici. Per tant, sí. Fem política. I esperem que la seva no 
acabi passant factura als més vulnerables.  
S’obra un torn de replica amb el Sr. Dani Perez,  PSC,destaca que l’Ordenança ha 
estat treballada abastament en les comissions, i que s’han donat suficients 
explicacions. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP  
 Vots en contra:   DOS             ( 2) dels regidors de l’Altraveu   

           Abstencions   :   CAP                
 
11.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA I DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ  
       SOBRE EL DRET A DECIDIR 
En els últims anys i, especialment, a partir de la sentència del  Tribunal Constitucional 
sobre l’Estatut, s’ha produït entre els catalans/es un increment del malestar sobre 
l’encaix entre Catalunya i Espanya. 

- La evolució social i la incorporació de nous sectors,  menys compromesos amb 
processos històrics, a les tesis sobiranistes.  

- La frustració generada pel desafortunat procés d’aprovació de l’Estatut, ple 
d’agressions i desqualificacions gratuïtes, i en el que un tribunal de 
qüestionada legitimitat, va deixar sense efectes els acords del Parlament de 



Catalunya, les Corts Espanyoles i la voluntat del poble de Catalunya  
expressada en referèndum. 

- La percepció, justificada, d’un tracte fiscal injust, subratllat i agreujat per la 
crisi econòmica . 

- El permanent qüestionament per part de les  institucions de l’estat del ple 
reconeixement del caràcter plurinacional, pluricultural i plurilingüístic del Estat 
Espanyol i dels consegüents drets del nostre país. 

Ha portat a molts catalans/es a veure en la modificació de l’actual estructura de 
l’Estat, la solució de tots els nostres problemes. 
Totes aquestes raons i sentiments van confluir en la massiva manifestació de l’11 de 
setembre, una de les més multitudinàries de l’historia de la democràcia i en la que, 
l’esperit majoritari dels manifestants era la reivindicació sobiranista. 
Aquest procés, també ha donat peu a un intens debat ciutadà als mitjans de 
comunicació i a les xarxes socials, sobre la fórmula més convenient d’expressar i 
gestionar el nostre autogovern . 
Considerem que és positiu que en un país democràtic cap tema sigui tabú i que la 
política sigui, per sobre de tot, la resultant de la voluntat dels seus ciutadans.  
Considerem també que la unitat del nostre poble ha estat un valor universalment 
acceptat per les forces catalanistes i que la millor garantia d’èxit és  compartir un 
projecte comú. 
Per aquestes raons el Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- La defensa del dret dels catalans a decidir el seu destí comú. 
SEGON.- La necessitat de portar a terme una consulta a la ciutadania, amb totes les 
garanties democràtiques, per tal de conèixer, de forma inequívoca, la voluntat dels 
catalans/es 
TERCER.-. Donar suport al Parlament de Catalunya en el procés  que permeti fer 
efectiva la consulta al poble català 
QUART.-  El compromís de protegir i defensar, com un valor fonamental, la cohesió 
social i la voluntat d’unitat del nostre poble 
CINQUÉ.- Comunicar aquests acords a la mesa del Parlament, a la mesa de les Corts 
Espanyoles i als grups parlamentaris.  
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Pepe Gonzalez, PSC presenta la moció, el dia 10 d’octubre, després d’unes 
setmanes de valoració a nivell d’agrupació local i del grup municipal, els socialistes 
vàrem acordar presentar aquesta moció sobre el dret a decidir.  
Ens consta que alguns regidors de l’oposició no han reaccionat massa bé davant 
d’aquesta  iniciativa, com si es qüestionés la nostra legitimitat en alguns temes que es 
pretenen exclusius.  També, amb la moció, volem reivindicar aquest dret. 
La moció té una trajectòria estrictament local, no hem volgut fer servir altres 
propostes ni del nostre ni de cap partit, ni seguir consignes, i l’hem fet pensant en la 
realitat política d’aquest ple i en la composició social i política de la nostra vila. 
Evidentment no va contra ningú ni pretén contrarestar res. No més contribuir, amb 
tota solemnitat però des de la modèstia i de forma serena, al debat sobre el futur del 
nostre país  
És indubtable que, amb independència de la instrumentalització que cada u pugui fer, 
el debat sobre  el dret a decidir  s’ha instal·lat entre les preocupacions dels nostres 
convilatans i ens sembla raonable i convenient que fixem la nostra posició, com ple 
municipal.  
Unes setmanes després de la presentació de la nostra moció, CiU, que podia optar per 
les esmenes, va preferir, amb tota legitimitat, presentar la seva moció l’estàndard, el 
mateix que ja han fet  en alguns ajuntaments de Catalunya  i elaborada per la direcció 
del seu partit. 



Ara tocaria llegir la moció, que suposo que els senyors regidors ja coneixen i que posa 
èmfasi en: 
- els  drets dels catalans ha decidir el seu destí comú 
- la  necessitat de portar a terme una consulta ciutadana.  
- que la formula de la consulta sigui inequívoca i amb totes les garanties 
democràtiques (i amb democràtiques no entrem a valorar cap nivell de legalitat) 
- valorar com un valor fonamental la unitat del nostre poble. 
Sense renunciar a fer la lectura completa, si convé, en la possible replica, em limitaré 
a llegir la part final, en la que plasmem una proposta amb la que hem pretès una 
formula oberta i integradora, fugint dels eslògans, condicionaments i formulacions 
partidistes.  
Una proposta que pugui ser assumible per tots els que fan del funcionament 
democràtic el valor fonamental de l’acció política. 
Llegeixo:  
Considerem que és positiu que en un país democràtic cap tema sigui tabú i que la 
política, per sobre de tot, sigui la resultant de la voluntat dels seus ciutadans.  
Considerem també que la unitat del nostre poble ha estat un valor universalment 
acceptat per les forces catalanistes i que la millor garantia d’èxit és  compartir un 
projecte comú. 
 ( i a continuació venia la proposta d’acord). 
Ahir al matí es va arribar a un acord entre el grup socialista i el grup de CiU per  
incorporar un nou punt a la moció, el punt tercer. Aquest acord contempla que CiU 
retira la proposta 12 de l’ordre del dia, sobre recolzament al Parlament. 
Després de l’acord la  proposta quedarà com segueix: 
Per aquestes raons el ple de l’ajuntament de Castellar acorda: 
ACORDS: 
PRIMER.- La defensa del dret dels catalans a decidir el seu destí comú. 
SEGON.- La necessitat de portar a terme una consulta a la ciutadania, amb totes les 
garanties democràtiques, per tal de conèixer, de forma inequívoca, la voluntat dels 
catalans/es 
TERCER.-. Donar suport al Parlament de Catalunya en el procés  que permeti fer 
efectiva la consulta al poble català. 
QUART.-  El compromís de protegir i defensar, com un valor fonamental, la cohesió 
social i la voluntat d’unitat del nostre poble 
CINQUÉ.- Comunicar aquests acords a la mesa del Parlament, a la mesa de les Corts 
Espanyoles i als grups parlamentaris. “ 
 
Per CiU la Sra. Bea Garcia,  diu que consultar a la ciutadania és un dels pilars bàsics 
de la democràcia, el nostre grup es fa ressó d’allò que la ciutadania manifesta al 
carrer i en les consultes efectuades, una cosa i l’altra configuren el dret a decidir, que 
en aquest cas es tracta del dret a l’autodeterminació  dels pobles, reconegut per la 
Declaració universal dels Drets Humans des del 1970, de Nacions Unides, així com la 
Declaració de drets Civils i Polítics de 1966, les dues han estat ratificades i signades 
pel Govern de l’Estat  espanyol, per aixó celebrem que s’hagi arribat a un acords amb 
l’equip de govern i es presenti aquesta moció. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany  diu que la  primera vegada que vaig llegir 
que vostès presentaven aquesta proposta no els negaré que em va fer enfadar i així 
ho vam manifestar. Consideràvem que davant d'una sessió plenària com la d'avui 
marcada per la importància de la situació de les arques municipals, la proposta 
semblava una cortina de fum que pretenia treure la cara amable de l'equip de govern. 
El defecte formal era també que el presentaven abans a premsa que als grups de 
l'oposició quan l'ordre de dia ja havia estat parlat prèviament. L'alcalde va replicar que 
a L'Altraveu també fem el mateix i que anem airejant les nostres posicions de vot 
públicament abans que als càrrecs electes.  La veritat és que avui m'agradaria dir-li 



que no tots som iguals.  I com que en aquell moment no vaig poder dir-li, ho faig ara 
en públic, perquè també ho sàpiga la ciutadania, que ni tan sols manifestàvem la 
nostra intenció de vot quan el PSC era en minoria i ens trucava per saber com es 
plantejava el ple que presidia. 
Després em va encuriosir el contingut de la moció, que va arribar dies després. He de 
confessar però, que al final els hauré de felicitar per la seva valentia. Dic que els 
felicito per la seva valentia perquè tal i com tenen vostès el pati,  per a sortir des de 
Castellar a dir que estan pel dret a decidir, s'ha de ser gosat. Gosats perquè van ser 
vostès mateixos els qui van abstenir-se a la consulta popular sobre la independència a 
Castellar del Vallès, que era una iniciativa com la que ara vostès diuen amb què estan 
d'acord.  
A la pregunta de per què ara sí i per què aleshores no, i posant al límit la nostra 
ingenuïtat, vostè diu en Junta de Portaveus que és perquè ara la consulta l'ha de 
promoure la institució i no la ciutadania. És a dir, que a vostè la sobirania popular, li 
importa poc. El poble és savi quan el voten, però quan el desafien perquè doni el seu 
parer sobre el futur del nostre país, s'equivoquen. Doncs a veure si ens aclarim. 
Mirin, nosaltres estem i estarem pel dret a decidir. Però no només sobre la 
independència, sinó per tantes altres coses que ens afecten el nostre entorn més 
proper. Entenem que perquè es produeixi una consulta amb garanties democràtiques, 
com vostè diu, caldrà anar més enllà del que diu l'estat espanyol. I com que vostè no 
vol respondre a preguntes sobre la moció en privat, i diu que li fem en el ple, potser 
perquè s'hi sent segur perquè vostè és qui dóna la paraula, doncs les farem avui 
encara que la possibilitat d'aprofundir sobre el debat sigui  limitada.  
El punt estrella de la seva moció fa referència a fer la consulta amb garanties 
democràtiques, la qual cosa és redundant. Si es fa amb garanties democràtiques, és 
obvi que hi han d'estar d'acord. Però què vol dir “amb garanties democràtiques”? Que 
si el govern de l'estat diu que no la podem fer i el 72% de la ciutadania sí, vostès 
acataran aquesta democràcia exercida pel Partit Popular?  
A hores d'ara, segons l'última enquesta sabem que només el 6% dels ciutadans creu 
que aquesta consulta es podria fer a Catalunya amb col·laboració de l'Estat i la gran 
majoria pensa que hi haurà una oposició frontal. Vostè que és un professional de la 
política, no ens farà creure que es troba entre aquells qui pensa que l'Estat ens posarà 
catifa vermella perquè votem què volem. Aleshores amb què es quedaran, amb les 
garanties democràtiques del Partit Popular? 
Mirin, jo entenc que aquest sigui una proposta marcada per la desesperació però no 
vinguin al ple a utilitzar l'espai local per col·locar-se en una o altra corrent del seu 
partit. Siguin coherents amb les seves accions locals, aclareixin qui lidera el seu partit, 
quins són els seus objectius i deixin de naufragar. 
Nosaltres votarem a favor perquè estem a favor del dret a decidir i no ve d'avui. Però 
siguin una mica més seriosos i responsables amb la línia del seu partit, i no ventilin 
les seves incoherències públicament. Si la política no és capaç d’enfrontar la 
legitimitat a la legalitat, si fer complir la llei suposa posar la llei sobre la voluntat 
popular, potser vostès caldria que analitzessin la seva davallada brutal com a partit 
amb aquesta clau, perquè és precisament el que el poble els demana; aprofundeixin 
en el seu esperit democràtic. 
En torn de replica el Sr. Pepe González, si  em preguntessin si m’han sorprès les 
intervencions dels grups municipals els diré que no, de fet una part la porto mig 
escrita. 
La intervenció de l’altraveu estava bastant cantat: Tots culpables, tots cortines de 
fum, ningú sensibilitat social i vot afirmatiu a una proposta formalment acceptable. El 
dubte si parlarien de la legitimitat del PSC. El meu dubte: si les seves 4 mocions, en 
una estratègia dubtosa, eren la cortina de fum de la cortina de fum. 



La moció s’ha presentat en el moment que s’havia de presentar i te la credibilitat que 
té. No estem prejutjant res, considero que un poble té dret a decidir el seu futur i això 
és el que plantegen a aquí.  
Ens han dit que hem intentar fer una proposta en funció de la realitat política i social 
d’aquest poble, que considerem que això s’ajusta de veritat al que pensem la majoria   
Intervé la Sra. Elisenda Alamany, per l’Altraveu, tot dient sobre la pregunta de que 
vol dir garanties democràtiques s’hem va demanar que ho preguntés al ple i el que he 
fet. 
Discrepàncies i incoherències tothom en té, però li puc assegurar que igual que el seu 
projecte és igual de sòlid per Castellar, les qüestions ideològiques no ens separen 
tampoc a l’Altraveu, per tant no ho de patir en aquest sentit. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu   
 Vots en contra:   DOS             ( 2) dels regidors del PP   

           Abstencions   :   CAP                
 
12.- MOCIÓ DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ PER DONAR SUPORT A LA RESOLUCIÓ  
        DEL PARLAMENT SOBRE L’EXERCICI DEL DRET A L’AUTODETERMINACIÓ 
La moció fou retirada 
 
13.- MOCIÓ DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ PER CENTRAR ELS DEBATS DE LES  
        MOCIONS 
ATÈS que el Ple de la Corporació Local de Castellar del Vallès disposa d’unes 
competències establertes al Reglament Orgànic Municipal (ROM) aprovat en el Ple del 
28 d’abril de 1998 i modificat en el Ple del 31 de març de 2004. 
ATÈS que actualment es debaten en el Ple Municipal temes que sobrepassen les 
competències establertes per a les Corporacions Locals. 
ATÈS que als Plens Municipals es tracten temes que no són competència de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
ATÈS que als Plens Municipals s’haurien de debatre temes de nivell local, on 
l’administració actuant fos el nostre Ajuntament.  
ATÈS que es disposa de la Junta de Portaveus per tractar altres temes que no siguin 
d’àmbit local. 
Per tot això, el grup municipal de Convergència i Unió proposa al Ple Municipal 
l'adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Manifestar la voluntat i compromís per part dels Grups Municipals de 
promoure, exclusivament davant del Ple, aquelles mocions el contingut de les quals 
faci referència directa als àmbits competencials de les corporacions locals. 
SEGON.- Aquelles mocions, el contingut de les quals faci referència a declaracions o 
posicionaments de caràcter general, o que el contingut sobrepassi l’àmbit 
competencial de la corporació local es tractaran, i si s’escau, s’aprovaran, a la Junta 
de Portaveus. 
TERCER.-  Modificar el ROM per tal de poder materialitzar els anteriors apartats i 
agilitzar les tasques del Ple Municipal. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Josep Carreras per CiU intervé i diu que   per aclarir una mica que aquesta 
sociovergència que s’ha anunciat avui a la sala no existeix, faig la intervenció, arran 
de la publicació el passat 17 d’octubre a l’Actual.cat de la moció presentada per l’equip 
de govern 
Faré una mica d’història dels motius del perquè el nostre grup municipal ha decidit 
presentar aquesta moció. Arran de la publicació, el passat 17 d’octubre, a l’Actual.cat 



de la moció presentada per ’equip de govern socialista sobre “El dret a decidir”, avui 
feliçment moció PSC+CiU, vaig manifestar per escrit a l’Alcalde i als portaveus dels 
grups municipals, la meva decepció que es publiquessin a l’Actual.cat notícies de 
temes que es volen portar al Ple Municipal, sense haver-los presentat i debatut, 
prèviament, a la Comissió Informativa, just convocada per aquell mateix dia a la 
tarda. Desprès de manifestar de nou a la Comissió Informativa, la decepció del nostre 
grup municipal, se’ns va convocar el 23 d’octubre a una Junta de Portaveus 
extraordinària per tractar aquest tema de la moció del dret a decidir. 
A la Junta de Portaveus, vaig manifestar amb rotunditat, una vegada més, que el Ple 
Municipal era un instrument que calia utilitzar per debatre temes de competència 
municipal. Repeteixo, aquest és l’objectiu de la moció que avui presenta el nostre 
grup municipal, que en el Ple municipal es debatin temes que siguin de competència 
municipal. I que si volem debatre temes d’altres àmbits ho podem fer, tal com ho fan 
d’altres ajuntaments, per exemple el de Sabadell, a la Junta de Portaveus que es 
convoca de manera sistemàtica abans de la celebració de cada Ple Municipal. 
A la Junta de Portaveus vaig demanar a l’equip de govern que retirés la moció de “el 
dret a decidir” perquè el nostre grup municipal entenia una vegada més que estàvem 
utilitzant el Ple Municipal per debatre temes, en aquest cas una moció, que no eren de 
competència municipal.  
En veure que l’equip de govern volia mantenir la moció de “el dret a decidir” el nostre 
Grup Municipal va manifestar a “contracor” que també presentaríem una moció que 
faria referència a “el dret a decidir” Vaig manifestar que si l’equip de govern del PSC 
utilitzava el Ple Municipal com altaveu per manifestar el seu posicionament al respecte 
de “el dret a decidir”, el nostre grup municipal, tot i que no ens agradava, també faria 
el mateix.  
Aquesta és una part de l’historia, la més recent però ara anirem una mica més enrere 
per deixar ben clar el perquè hem arribat fins aquí i el perquè avui presentem aquesta 
moció que més endavant llegiré.  
Faig referència a la Junta de Portaveus celebrada el passat 28 de febrer de 2012, on 
vaig manifestar que alguna cosa no fèiem prou bé perquè en dos mesos, gener i 
febrer del 2012, s’havien presentat 9 mocions, i segons criteri del nostre grup 
municipal, només 2 mocions eren de competència municipal.  
No entraré ara amb el detall de quin grup municipal les va presentar i quina moció 
complia o no amb el requisit que ara defensa aquest portaveu. I en aquella mateixa 
Junta de Portaveus del passat 28 de febrer, vaig presentar balanç dels primers vuit 
mesos que portàvem de legislatura. S’havien presentat al Ple Municipal un total de 14 
mocions, i repeteixo, segons el criteri del nostre grup, només 5 de les 14, complien 
amb la condició de competència municipal.  
Fins i tot, després d’aquella Junta de Portaveus, vaig enviar un correu als portaveus 
en data 3 de març de 2012, on aquest portaveu feia balanç de les mocions 
presentades i repetia les conclusions de que en Ple Municipal calia debatre només 
temes de competència municipal.  
Des de llavors fins ara, han passat 8 mesos més de legislatura, i el Ple Municipal ha 
debatut, comptant les mocions que es presenten avui en el Ple Extraordinari, un total 
de 27 mocions, de les que considerem, des del nostre grup, que només 10 mocions 
tenen el qualificatiu de competència municipal.  
Torno a la Junta de Portaveus celebrada el passat 23 d’octubre. Tots els portaveus, 
també l’Alcalde, varen manifestar la voluntat de reflexionar seriosament sobre aquest 
punt que avui proposa aquesta moció, de no convertir el Ple Municipal en un escenari 
on es presenten problemàtiques que no són competència municipal. Fins i tot l’Alcalde 
va manifestar bona disposició en tractar aquest tema i ens va confirmar per correu 
que ho havia consultat amb el secretari de la corporació i que era viable seguir 
avançant en aquest camí.  



Per tant, vista la bona disposició dels portaveus, del mateix Alcalde, el nostre grup 
municipal va entendre que calia donar un pas més i formalitzar-ho mitjançant el 
recolzament a la moció que avui presentem.  
Abans de procedir a la lectura de la moció, només dir-vos, us posaré un exemple, del 
que entenem que no s’ha de debatre aquí. Per exemple, amb tots els respectes, 
imagineu-vos que avui qualsevol dels grups municipals aquí representats, presentés 
una moció sobre la vaga general pel proper 14 de novembre. I acabo dient que, per 
posicionar-nos sobre qualsevol tema, a nivell de partit, a nivell de grup municipal, a 
nivell personal, hi ha altres instruments com els mitjans de comunicació local. Per 
exemple, així ho ha fet el nostre grup municipal quan ha escrit articles sobre “el dret a 
decidir” el passat 2 de novembre o sobre “El perquè ens cal un estat propi”el passat 
23 d’octubre. 
Si us plau, senyors regidors, grups municipals, deixem que el instrument del Ple 
Municipal sigui un lloc de trobada, un lloc de debat per expressar lliurament les 
nostres idees, la nostra posició, però sempre sobre aspectes d’àmbit municipal, 
sempre tractant aspectes de competència municipal, i si algun tema surt del guió, 
sempre podem utilitzar la Junta de Portaveus per fer el corresponent debat i 
aprovació. 
A continuació passa a donar lectura a la moció. 
 
El Sr. Alcalde manifesta  que l’equip de govern hi votarà a favor, peró que vist que 
afecta al ROM, s’ha de seguir el tràmit preceptiu. 
 
A continuació intervé el Sr. Secretari, dient que els dos primers acords de la 
proposta són més d’intenció política, peró que pel que respecte al tercer, cal recordar 
que la modificació és un acord que s’ha de prendre necessariament per unanimitat, i 
que en tot cas aquest tercer apartat s’ha d’entendre com una proposta per a  iniciar la 
modificació  del ROM, en base d’una proposta concreta  que s’ha de redactar i un cop 
aprovada per unanimitat, seguir el procediment per a la modificació de qualsevol 
reglament, amb la seva exposició, publicació, etc.. 
El Sr. Alcalde  manifesta que es farà en el sentit que ho diu el Secretari i d’aprovar-
se  es presentarà una proposta consensuada per a la seva aprovació, això si per 
unanimitat. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio,  manifesten que votaran a favor. 
 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Josep Carreres per CiU, torna a intervenir dient 
que des de que hem començat aquesta legislatura l’Altraveu ha presentat 11 mocions, 
una conjunta amb CiU. D’aquestes, una bona quantitat, 8 mocions, han estat de 
competència municipal.  El PSC ha presentat 11, CiU 11 i el PP, una. 
Penso que val la pena que els regidors de l’Altraveu facin un reflexió perquè el seu 
grup ha portat un nombre important de mocions i la gran majoria són de temes 
municipals. No em dono per vençut, val la pena fer aquesta reflexió que proposo 
perquè ens acompanyin en aquesta moció, al igual que estan fent en d’altres 
ajuntaments com el de Sabadell. Insisteixo, el fet que es debati una moció en l’àmbit 
de la Junta de Portaveus, no vol dir que la moció perdi identitat. Hi haurà debat i 
votació a la Junta de Portaveus. Sobretot, és proposa fer-ho així per agilitzar el debat 
dels temes que es porten al Ple Municipal. 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella, exposa que com s’ha dit som el grup que menys 
moció supramunicipals fa però ens sembla que tot el nosaltres presentem ha de ser 
públics, aleshores ens interessa perquè som un grup d’àmbit només municipal. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
 
 



 
 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP  
 Vots en contra:   DOS             ( 2) dels regidors de l’Altraveu   

           Abstencions   :   CAP                
 
14.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE EL FOMENT DEL MERCAT DE LLOGUER  
       D’HABITATGES I PER AFRONTAR DESNONAMENTS 
ATÈS que l’article 72.4 del R. D. Leg. 2/2004 pel qual s’aprova el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, autoritza els ajuntaments per exigir un recàrrec de 
fins al 50% de la quota líquida de l’IBI als immobles de caràcter residencial que es 
trobin desocupats amb caràcter permanent amb les condicions que l’Estat ha de 
determinar reglamentàriament. 
Atès que per tal de contribuir en la mesura del possible a fer efectiu el dret a un 
habitatge digne tal com estableix l’article 47 de la de Constitució; en ús de 
l’autonomia local establerta pels articles 133.2 i 140 de la Constitució i 3 i 4 de la 
Carta Europea d’Autonomia Local; de la potestat reglamentària, tributària i financera 
dels articles 4.1, 106 i concordants de la Llei 7/1985 reguladora de les bases del 
règim local, 8 del D. Leg. 2/2003 pel qual s’aprova el text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya, el que disposen els articles 15, 16 i 72.4 i 77.5 del R. D. 
Leg. 2/2004 pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals 
i en especial l’article 42 de la Llei 18/2007 del dret a l’habitatge assenyala que la 
Generalitat en coordinació amb les administracions locals han d’impulsar polítiques de 
foment per a potenciar la incorporació al mercat, preferentment de lloguer, dels 
habitatges buits o permanentment desocupats. 
Atès que tenint en compte que Catalunya, segons les dades del Consell General del 
Poder Judicial, va esdevenir en el primer semestre de 2012 la comunitat autònoma 
amb més nombre de desnonaments (més de 9.000 que superen aquells que van 
haver-hi durant tot l'any 2011) i amb més execucions hipotecàries durant el primer 
trimestre (5.000)  i, tenint en compte que els nostres pobles disposen d'un parc 
d'habitatges buits considerable (en el cas de Castellar del Vallès, segons el Pla 
d'Ordenació Urbanística Municipal hi ha 827 cases buides -557 en el nucli urbà, 270 en 
les urbanitzacions i 140 habitatges pendents de finalització) i tenint en compte  que 
Castellar del Vallès es troba amb una mancança de 681 habitatges per assolir el 
llindar de 15% de parc d'Habitatges de protecció oficial segons assenyala el Pla 
d'Ordenació Urbanística Municipal, adreçat a aquelles persones amb menys recursos, 
es fa urgent que des dels ajuntaments es dissenyin polítiques que tinguin com a 
objectiu no només la dinamització de la borsa de lloguer, sinó l'actuació decidida per 
garantir l'accés a un habitatge digne i disponible per acollir qualsevol sector de la 
població, mitjançant pressió fiscal, si és necessari tal i com estableix la Llei d'Hisendes 
Locals. 
A l’Ajuntament Ple es  proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Instar al Consell de Ministres i en especial al Ministeri d’Economia, al Ministeri de 
Justícia, i Foment, així com als  Grups Parlamentaris del Congrés dels Senat i 
Parlament Autonòmic per tal que promoguin i defineixin un reglament en què es 
consideri què és un habitatge desocupat, i que es desenvolupi aquest concepte legal.   
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu dona lectura a la moció. 
 
Pel PSC el Sr. Aleix Canalis, diu que no és la primera vegada que el grup municipal 
de l’Altraveu, porta a la consideració del Ple , una proposta en relació a penalitzar 
mitjançant un recàrrec a l’IBI dels habitatges buits del nostre municipi 



Una proposta similar a aquesta ja va ser votada i rebutjada pel Ple d’aquesta 
Corporació el maig del 2010.  En aquell moment, un informe de la Secretaria d’aquest 
Ajuntament,  al qual poden tenir accés tots els regidors, no aconsellava l’aprovació de 
la mateixa, tot hi que podríem estar d’acord amb l’esperit de la proposta.  
L’esmentat informe concloïa, i el context legal des de llavors no ha canviat, que els 
ajuntaments, tot i tenir competència en matèria d’habitatge, no tenen l’atribució del 
desplegament reglamentari dels conceptes que han d’incidir per arribar a definir un 
habitatge permanentment desocupat als efectes d’aplicació del recàrrec de l’IBI, ja 
que  la llei d’Hisendes Locals, en el seu article 72  reserva aquesta facultat al Govern 
de l’Estat. 
Com vam fer llavors, avui també votarem en contra d’aquesta proposta. Ho farem per 
responsabilitat institucional i per coherència.  
L’aprovació d’aquesta proposta – tal i com es va fer en algun en d’altres municipis 
com ara Sant Celoni (on no s’ha arribat a  aplicar mai) – deixaria a l’ajuntament en un 
atzucac jurídic important del qual no seria fàcil sortir-ne. 
Tot i això, en els darrers anys (i tal i com ens vam comprometre en el mateix ple del 
mes de maig de 2010) hem dut a terme d’altres iniciatives per tal de fomentar el fet 
que els propietaris d’habitatges desocupats els  posin en lloguer, però sempre dins 
l’àmbit competencial que ens és propi com Ajuntament. En aquest sentit, el passat 
mes de desembre aquest plenari va aprovar: “l’Ordenança reguladora de les bases per 
a la concessió de subvencions per al foment de la borsa de mediació per al lloguer 
social d’habitatges”  
L’aprovació d’aquesta  ordenança, cercava un doble objectiu: 
- reduir l’impacta de l’increment del tipus impositiu de l’impost sobre béns immobles 
sobre determinats  sectors. 
- incrementar  l’ús de l’Oficina Local d’Habitatge, i a través de llur borsa de mediació, 
fomentar foment de l'accés assequible a l'habitatge,  dinamitzar del mercat de lloguer 
a baix preu i optimitzar l'ocupació del parc d’habitatges vacant. 
A partir de seva entrada en vigor, els titulars d’ immobles que decideixin posar-los a 
lloguer a través de l’OLH, podran gaudir d’una subvenció d’un 25% de la quota íntegra 
de l’IBI de l’habitatge en qüestió, sempre i quan, l’habitatge hagi format part de la 
borsa durant un període mínim de 7 mesos de l’any natural a subvencionar. 
Així mateix, les persones beneficiàries, entre d’altres requisits, per poder optar a 
aquesta subvenció hauran: 
a) Estar empadronades a Castellar del Vallès. 
c) No tenir deutes de naturalesa tributària amb l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Per acabar, lamentem que des del grup municipal de l’Altraveu s’hagin atés els 
nostres suggeriments de modificació d’aquesta moció per tal de poder-nos-hi sumar. 
El Sr. Lluis Bacardit,  per CiU, intervé tot dient que en aquesta moció es fa 
referència a la que es va aprovar, per unanimitat, per aquest Ple Municipal amb data  
25 d’octubre de 2011. El Grup Municipal de CiU hi vam donar suport perquè som 
sensibles a les moltes dificultats que pateixen un gran nombre de persones i famílies i 
cal intentar trobar-hi  solucions. Malgrat tot,  érem conscients que alguns dels punts 
acordats eren inassolibles,  entre altres qüestions perquè  s’instava a complir-los o 
aplicar-los a persones i estaments que no tenien ni competències ni autoritat per fer-
ho. 
En la moció que es presenta avui passa el mateix. Es fa referència  a l’article 72.4 del 
R.D. Legislatiu 2/2004 pel que s’aprovà el text refós  de la Llei reguladora de les 
hisendes locals. Un decret que acaba dient que autoritza als ajuntaments per exigir un 
recàrrec  de fins al 50% de la quota líquida de l’IBI als immobles de caràcter 
residencial que es trobin desocupats, amb caràcter permanent, amb les condicions 
que l’Estat ha de determinar reglamentàriament.  
Fins a dia d’avui aquest reglament, competència del Ministeri de Foment de l’estat 
espanyol, no s’ha desenvolupat. Hem vist alguns ajuntaments que han fet reglaments 



en aquest sentit, amb resultats molt diversos i dispars,  i suposem que fóra de la 
legalitat ja que no tenen competències per fer-ho. 
El nostre vot serà d’abstenció en el sentit de que entenem que la moció es fa per 
demanar que es desenvolupi aquest reglament i els ajuntaments, inclòs el de 
Castellar, tinguin l’eina necessària i legal per actuar i prendre decisions. 
Pel PP el Sr. Victor Martos.,  exposa que el Partit Popular no pot donar legalitat a 
aquesta moció i no pot donar el vot favorable perquè està fora de la legalitat, a més a 
més estem parlant de qüestions que no es poden portar al Ple que son externes a 
Castellar, i per tant em sembla igual de incongruent la moció que ha presentar CiU en 
aquesta sala, després  d’haver presentat l’altra moció en contra i que l’Altraveu amb 
el posicionament que ha fet torni amb una moció que no toca en aquest Ple, per tant 
nosaltres hi votarem en contra. 
Per l’Altraveu la  Sra. Elisenda Alamany,  intervé per aclarir que l’Ajuntament en la 
seva Llei d’Hisendes Locals diu que pot aplicar el recàrrec, el que passar que el 
reglament no està desenvolupat i l’Ajuntament no té competència per desenvolupar 
aquest concepte legal, és a dir, no és que nosaltres sortim amb una proposta que 
sigui supraminicipal, sinó que hi ha un buit legal  que no està cobert per 
l’Administració Local. 
Llavors amb l’ànim de trobar consens i en la línia que ha dit el regidor Sr. Canalis, és 
veritat que s’ha proposat una modificació de la moció pel per del PSC, que deia 
d’instar al Ministeri de Foment perquè des de Castellar creiem que aquest Reglament 
seria bó que es desenvolupés.  
Llavors doncs seria possible fer una modificació en aquest sentit i que trobés el 
consens de totes les forces diem: “que instem al Ministeri perquè desenvolupi aquest 
reglament  perquè nosaltres puguem aplicar aquest recàrrec”.  
Així doncs el redactat de la moció quedaria: 
“QUE el reglament sigui desenvolupat per les instàncies corresponents, pel Ministerio 
de Fomento del Govern de l’Estat, perquè desplegui un reglament que permeti 
determionar que és un habitatge desocupat  i que es traslladi si cal també al 
Parlament”. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Lluís  Bacardit,  per CiU, tot dient que si es 
retiren els dos punt i s’hi posa aquest crec que es pot votar a favor, altres 
Ajuntaments de Catalunya que també ho ha fet en aquest sentit. 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  intervé per dir que ens agradaria votar una proposta 
més o menys redactada i que el Secretari donés legalitat. 
El Sr. Alcalde;  diu que refer modificacions in voche és un mecanisme que està 
previst. 
El Sr. Aleix Canlis, PSC fa una lectura del redactat final de la moció:  
“Instar al Consell de Ministres i en especial al Ministeri d’Economia, al Ministeri de 
Justícia, i Foment, així com als  Grups Parlamentaris del Congrés dels Senat i 
Parlament Econòmic, per tal que aprovin i defineixin aquest el reglament. i  
Pel PP el Sr. Victor Martos,  torna a intervenir esmentat que s’ha votat una moció 
referent al dret a parlar de coses que tinguin a veure amb Castellar, i aquesta l’estem 
extrapolant al Congrés dels Diputats, no ho acabo d’entendre. 
Torna a intervenir el Sr. Alcalde, per dir que s’ha votat una moció en l qual 
s’expressa quina és la voluntat per part dels grups municipals, s’ha de poder plasmar 
una modificació al Reglament Orgànic municipal, fins que aquesta modificació no es 
dugui a terme, estigui aprovada per unanimitat en un plenari, els grups poden 
presentar  les mocions que considerin i s’hauran de debatre.    
Pel PP el Sr. Victor Martos manifesta quedes del nostre posicionament estem veient 
que és una cosa positiva però no ens agraden les formes, ens hagués agradat una 
altra presentació, de la forma “in voche”, no ens ha agradat, valorem  que si que 
volem deixar constància de que la moció en si ens semblava positiva, pero modificada 
d’aquesta manera no hi estem a favor. 



VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i Altaveu   
 Vots en contra:   DOS             ( 2) dels regidors del PP   

           Abstencions   :   CAP                
 
15.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE LA TARIFICACIÓ DELS PREUS DELS      
        SERVEIS PÚBLICS 
ATÈS que l'augment de la pressió fiscal resulta especialment injust en l'actual context 
de dificultats econòmiques per a moltes famílies de Castellar del Vallès, i més encara 
quan alhora no s'està demanant un esforç equitatiu a altres administracions.  
ATÈS que altres municipis ja han engegat l'anomenada “Tarifació Social”, incorporant 
criteris de reduccions en les quotes en funció dels ingressos anuals i el número de 
persones residents al mateix domicili.  
ATÈS que considerem que l'objectiu de l'ajuntament de Castellar del Vallès ha de ser 
el de facilitar l'accés de tota la ciutadania als serveis públics municipals. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Que s'estudiï  un sistema de tarifació social sobre els preus públics de 
serveis, equipaments i activitats que ofereix l’Ajuntament a partir d'una comissió 
integrada per tècnics i càrrecs electes que es reuneixi periòdicament. 
SEGON.- Que aquesta comissió avaluï quins serveis poden ser susceptibles de 
l'aplicació d'uns uns criteris per fer efectiva la “Tarifació Social” a Castellar del Vallès, 
podent seguir l'exemple d'altres municipis. 
 
INTERVENCIONS 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany, fa lectura a la proposta.  
Pel PSC, el Sr. Oscar Lomas,  com ja s’ha comentat, aquesta moció va ser va 
modificada després de comentar-ho amb el grup de l’Altraveu, consideràvem que la 
proposta inicial era massa genèrica i per tant calia treballar-la mes, de totes maneres 
ja existeix tarificacio social,  en determinats serveis, (servei d’atenció domiciliaria, 
tele-assistència), en que son tarifes reduïdes o per via subvenció, com pot ser el casal 
d’estiu, i per tant s’ha avançat en aquesta línia des de l’Ajuntament, s’ha plantejat en 
altres serveis com poden ser l’escola bressol o escola de música, peró criem que s’ha 
de definit quin model s’opta, si per una tarifa reduïda o a través d’una línia de 
subvenció i sobretot quins sons els llindars de renda en els qual es defineixen les 
diferents tarifes i per tant és necessari un treball previ abans d’una aprovació d’una 
tarificació social, especialment en aquests dos àmbits. Per tant amb aquesta 
modificació del redactat el nostre vot serà favorable. 
La Sra. Bea Barcia,  per CiU, intervé dient que com a partir quer va instaurar fa 30 
anys la societat del benestar en el nostre país i en la que creiem fermament, donarem 
suport a les iniciatives que descarreguin la pressió fiscal que pateixen els ciutadans, i 
per quest motiu el nostre vot serà favorable. 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  exposa que és una moció molt positiva, 
desgraciadament el tipus de percentatge i els càlculs ens sembla que s’haurien 
d’estudiar i portar a una comissió prèvia per poder estudiar el seu impacte,  tot i això 
el nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
16.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU PER LA REDUCCIÓ DE LA PARTIDA DE MEMBRES  
        DE  L’EQUIP DE GOVERN I PERSONAL EVENTUAL 
ATÈS que en el ple de setembre d’enguany es va prendre l’acord puntual de no fer 
efectiva la paga extra de Nadal de l'any en curs als regidors, personal eventual i 



partits polítics, com a mesura de solidaritat amb la retallada de sou dels treballadors 
municipals. 
ATÈS que la precària situació econòmica d’aquest Ajuntament que està obligant al 
govern a prendre mesures econòmiques extraordinàries que afecten directament els 
sous dels treballadors i treballadores del consistori, les retribucions dels càrrecs 
electes i personal eventual. 
ATÈS que en el pressupost de 2012 ja es van aplicar retallades significatives en 
partides  com serveis socials, manteniment de les escoles, ajuts al transport públic,  
joventut, cultura o cooperació, que es repetiran en el pressupost d'enguany. 
ATÈS l'increment important als impostos i taxes municipals (IBI, deixalles, aigua…), 
augmentant la pressió fiscal sobre tots els ciutadans que també estan patint 
problemes econòmics per culpa de la situació actual. 
ATÈS que enguany l'ajuntament perdrà 14 professionals que no seran substituïts, cosa 
que repercutirà en el servei que ofereix l'administració. 
ATÈS que l'evolució de l'endeutament de l'Ajuntament de Castellar del Vallès (segons 
les dades publicades al seu propi web) va del 84,02% a l’any 2007, el 74,99% el 
2008, el 104,72% el 2009, el 100,17% el 2010 i el 91,77% al 2011.  
ATÈS que a aquest endeutament afegim que aquest any veurem reduïdes les 
aportacions d’altres administracions i que cal prendre totes les mesures d’estalvi 
possibles. 
ATÈS que l'Ajuntament fins el mandat anterior amb 10 regidors. 
ATÈS que el personal eventual no té cap dedicació a àrees prioritàries de les que 
pateixen severes afectacions que repercutiran als ciutadans i que no han estat 
escollits per la ciutadania. 
PROPOSEM: 
Que des de l’equip de govern, a banda del gest simbòlic que suposa no cobrar la paga 
extra de Nadal del 2012, calen mesures sòlides  i a llarg termini, que contribueixin a 
no haver d’exercir més pressió fiscal i retallades sobre la ciutadania. 
Per tots aquests motius proposem a l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Que es replantegi l'actual organigrama de govern, amb l’objectiu 
d’aconseguir una reducció i optimització de responsabilitats, potenciant aquelles que 
requereixin més dedicació per resoldre les problemàtiques actuals, i reduint o 
suprimint aquelles que en aquests moments no són tant prioritàries destinant l'estalvi 
a partides socieducatives. 
SEGON.- Que s'analitzi la dedicació de cada regidor al govern, amb l’objectiu 
d’aplicar reduccions de jornada o supressió del seu càrrec en aquells on la seva 
regidoria ja hagi estat molt reduïda deixant clara la prioritat del govern, redistribuint 
les tasques i prioritzant el treball de les regidories que ho requereixin. 
TERCER.- Que s'eliminin definitivament els càrrecs eventuals que va contractar l’equip 
de govern a jornada completa l’any 2007. Les funcions que exerceixen actualment 
aquestes persones pensem que no són prioritàries en un context com en el que ens 
trobem i poden realitzar les mateixes funcions els treballadors municipals 
perfectament qualificats de què ja disposa aquest Ajuntament. 
QUART.- Que s'apliquin aquestes mesures que podrien suposar un estalvi econòmic 
per l’Ajuntament de Castellar del Vallès de més de 100.000€ en el pressupost de 2013 
i que es destinin a partides socials i educatives. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la regidora de l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany. 
Pel PSC intervé el Sr. Pepe González ¸i comença dient que en aquest tema no seré 
tan amable i també que no he consultat al meu partit per formular la meva opinió. 
També posar de manifest la paradoxa de debatre una moció que suposa una 



modificació pressupostaria una hora després de aprovar els pressupostos, quan hi ha 
fórmules com presentar esmenes que permetrien fer-ho abans.  
La primera idea després de llegir la moció de l’Altraveu va ser la de passar, no 
contestar, no donar-li rellevància i votar en contra. Després, veient el to de l’escrit, 
penses que deu ser un tema molt greu, o també podria  ser que han canviat de 
redactor.  
Vostès, tant simpàtics, tant de bon rotllo, tant conciliadors, amb tantes ganes sempre 
d’arribar a acords, i resulta que la seva moció té el format i les maneres d’un part de 
guerra: “replanteig, reducció, supressió del seu càrrec, eliminació definitiva, persones 
que no són prioritàries” Ho  part de guerra o l’acta de la reunió del departament de 
RRHH d’una multinacional, que pretén tancar una planta, perquè prefereix portar-la 
amb un país emergent.   
És difícil trobar en tant poc espai tanta demagògia, tant menyspreu, tanta mala llet i 
tanta falsedat.  I a més de forma reiterada i recurrent, ja que aquesta proposta ja 
l’hem tractat unes quantes vegades en aquest ple.  
És un clàssic de l’Altraveu, que , curiosament, coincideix amb la dreta més 
reaccionaria, en el desmantellament polític de les administracions locals. I és clar! 
reacciones. Perquè callar davant dels atacs?.  Perquè deixar-les mentir sense 
rèpliques? Perquè  contribuir al desprestigi dels que dediquem hores i esforços a la 
política local? Quasi bé sempre per una infravalorada retribució. 
Ja coneixem el seu model: d’un equip de govern s’espera i, fins i tot s’exigeix, tot: 
que siguin competents, que coneguin els temes, que decideixin,  que no s’equivoquin, 
que siguin proessionals, que tinguin dedicació (també els caps de setmana) i millor 
encara, que ho facin gratis, com els procuradors franquistes. I es clar que estiguin 
sempre al servei de l’oposició. 
També forma part del seu model l’actitud elitista, la superioritat moral, que els porta a 
pensar que la resta de la humanitat o som imbecils i anem sempre de mala fe.  
Necessitem de la seva experiència, dels seus coneixements sobre el funcionament de 
l’ajuntament, del que fa cada regidor i cada treballador municipal,  per saber 
organitzar-nos. Suposo que aquesta ciència les ve, a part de la intel·ligència natural, 
de la seva gran dedicació a l’Ajuntament. 
Senyors regidors de l’Altraveu: En algun moment han arribat a pensar que estan 
tractant de  persones? amb vida pròpia, amb projectes personals , amb família, amb 
hipoteca?  
Que aquesta gent de la que volen la supressió del seu càrrec o eliminar 
definitivament, són  persones? Amb cara, amb nom i cognoms, dedicades, amb 
honradesa, professionalitat i passió, a millorar la vida dels castellarencs. 
Quanta gent volen enviar a l’atur? en aquesta moció 4 d’entrada. En la moció de 
mitjans de comunicació, ara modificada, plantejaven al menys 4 persones fora. Ni la 
dreta més dura és tan agosarada i tan falta d’escrúpols. 
Senyores de l’Altraveu,  nosaltres creiem que la fórmula de treballadors eventuals és 
una bona opció. En aquests anys podríem haver tret a concurs les seves places i amb 
la seva capacitat i experiència avui ja no serien eventuals. Podríem fer-ho  i no ho 
hem fet.  
Ja sé que a vostès li sobrem tots, però els treballadors eventuals cobreixen funcions 
que no fa ningú a l’Ajuntament. I ho fan de forma arriscada, perquè lliguen el seu 
destí a l’equip de govern, sense  generar obligacions als que vinguin després. 
Estem parlant, a més, d’una pràctica comú, en ajuntaments de tots el colors i en tots 
els nivells de l’administració. Mirant només els municipis d’ una dimensió semblant al 
nostre: 
Molins (CiU-PSC)                            6 
Olesa   (EUiA)                                4 
Premià d Mar (CiU)                          5 
Sant Andreu de la barca ICV             2 



Santa Perpetua ICV- CiU                  3 
I en Vic la capital del sob.                9     (serà per l’assoc.de Mun pInd). 
Ja veuen, estem tots equivocats. 
Faig una pausa, per felicitar públicament als dos treballadors eventuals del nostre 
ajuntament, per agrair el seu treball, la seva dedicació i el seu compromís,  per 
compensar-los  del menyspreu i  les agressions gratuïtes, que han rebut aquests anys 
dels regidors de l’Altraveu. Els actuals i els anteriors. 
I no em vinguin amb la conya de que vostès parlen de funcions i no de persones, això 
és una posició falsa, roí i covard. Recordin, eliminació definitiva dels càrrecs 
eventuals.   
Vostès mateixos afirmen que perdem 13 professionals aquest any. Els anys anteriors 
alguns més. Haurien de saber que alguns serveis són altament deficitàries,  qui farà la 
seva feina? quina alternativa donen? 
Parlem dels regidors? 
Dúiem en el seu escrit que a l’anterior mandat l’Ajuntament funcionava amb 10 
regidors. No sé si tenen raó, però si miren les actes, comprovaran que al ple venien, 
quasi bé sempre, 21.  Avui seguim sent 21.  
Sense comptar l’alcalde, 2 regidors tenen dedicació plena i 4 dedicació parcial. La 
resta no tenim (o millor no cobrem) dedicació especial i 8 estant en l’oposició i no 
tenen responsabilitats de govern. 
Si els comparem amb el nivell salarial dels treballadors municipals, els regidors amb 
dedicació plena i Coordinadors d’àrea, estarien en els lloc 13 i 14 del rànquing i, la 
resta, amb dedicació, en el 28, 50, 70 i 170. Com es pot veure un gran nivell. 
Com tothom sap, els regidors del govern no tenim horari: disponibilitat total, també el 
caps de setmana (i algunes regidories tenen bastant activitat el caps de setmana). 
Comptant per sobra i de mitjana, el preu/hora d’un regidor amb dedicació, està entre 
els 10 i els 14 €.  
Amb independència de l’ús que donin als diners, no sé, senyors regidors (vostès ho 
poden calcular) a quan surt a l’Ajuntament, el cost del preu/hora dels regidors de 
l’Altraveu. Especialment tenint en compte la presència  en les comissions, a les que 
estan obligats a assistir i per les que cobren. 
Senyors i senyores regidores, quan es fan les candidatures i tens unes certes 
expectatives de guanyar les eleccions, es preveuen dedicacions i funcions dels 
regidors. Obligues a la gent a que reorganitzi la seva vida, a que es comprometin i 
renunciï a una part de la seva professió i el seu benestar. I aquests acords, d’equip, 
per poc que es pugui, s’han de mantenir, per part de tots, els 4 anys de mandat. (no 
es poden canviar les regles a mig partit).  Vostès dediquen unes hores a l’Ajuntament, 
un anyet i de mala gana, i se senten uns herois del sacrifici. Hi ha regidors que 
dediquen, amb sacrificis econòmics i personals, una part de la seva vida i vostès els 
tracten com a delinqüents. 
Però hi ha més coses, hem parlat abans de les baixes de treballadors no cobertes. 
Pensen que la feina que feien s’ha deixar de fer o és fa sola?.  Quantes  hores 
dediquen els regidors a activitats que són més pròpies de tècnics i d’administratius? 
Com és gestiona un departament en el havia 5 treballadors i ara queda 2 (un de 
baixa), en el que havia 8 i ara queden 3? 
Senyors de l ‘Altraveu, realment compensa? Això és per vostès contribuir a millorar 
Castellar? 
Llegint la seva proposta, sembla més escrita des de el ressentiment,  que des de 
l’aportació positiva a la gestió municipal. Vostès no busquen la millora de 
l’Ajuntament, prefereixen que funcioni pitjor. 
Ja no és un tema de divergència ideològica o de model. Llegint el seu pamflet, és 
difícil arribar a la conclusió de que tinguin el més mínim interès per la gestió 
municipal. El que sí és probable és que contribueixin, encara més, a desprestigiar 
l’activitat política.  



Ho deia abans, exactament igual que la dreta més reaccionaria.  
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio,  per dir que el nostre grup  en aquesta moció 
que presenta avui  l’Altraveu  coincidim molt poc, el nostre vot serà favorable, hi ha 
molts temes que hi coincidim, pero si que vull dir que en la defensa que ha fet el Sr. 
González trobem que hi sobra les intervencions sobre el franquisme i sobre la dreta, 
això no te res a veure en aquest tema, penso que el que s’està plantejant és un 
estalvi de diners per l’Ajuntament. 
 
S’obra un torn de replica amb la Sra. Elisenda Alamany, de l’Altraveu, i diu que s’ha 
comentat que era un defecte de forma perque primer s’havia aprovat un pressupost i 
ara en el cas que s’aprovés aquesta moció suposaria una esmena, pero jo crec que 
aquesta proposta ja va ser lliurada molt abans i no és un tema que traiem avui, fins i 
tot en el ple anterior ja varem parlar si vostès havien fet un plantejament en aquest 
sentit, sent la seva resposta que no. Personalment quan vaig a una feina normalment 
passo per un procés de selecció i si soc la millor se’m queden i sinó no hem 
contracten. Per això a la gent del carrer li costa d’entendre que hi hagi gent que el seu 
partit decideixi, sense passar cap concurs públic, que treballin per l’Ajuntament, més 
igual que en altres Ajuntaments doblin o tripliquin el número de personal de 
confiança, no és el número, és el concepte. 
Aquests dos càrrecs de confiança amb qui no tinc absolutament res en contra 
personalment, perquè sinó també haurem d’anomenar als 14 treballadors que han 
marxat, i ens hauríem de posar igual de sentimentalistes amb aquesta gent que 
també feia una feina excel·lent per l’Ajuntament i no ho hem fet, per tant sinó ho hem 
fet amb uns amb els altres tampoc.  
Si, son dos càrrecs de confiança que vostès en el primer mandat van tenir com a 
personal eventual i que si verdaderament consideraven que tenien tanta vàlua que no 
podien trobar cap treballador que els substituís, els podíem haver posat perfectament 
a la seva llista. Si reflecteixen mancances que vostès tenen quan es van presentar a 
les eleccions doncs els pot pagar el partit. 
L’Altraveu no creu que la gent que s’hagi de dedicar a la política ho hagi de fer de 
gratis, ja li avanço que no,  la nostra posició és que com a regidors de l’oposició pel 
que fa a la nostra dedicació, que també fem moltes renuncies a la nostra vida, ja que 
sembla ser  que només la faci el govern, però vostès tenen una dedicació i cobrem per 
ella i és normal que sigui més gran, son professional de la política, cobren per 
treballar en la política, això és ser professional. 
Torno a repetir com ja he fet altres vegades que vostès tenen una dedicació 
remunerada, i això és una cosa que no ens i he, oposat mai, una altre cosa és que el 
nostre posicionament sigui  que nosaltres destinen aquests recursos a altres fins (Cal 
Gorina, campanya, etc..) però crec que dir que nosaltres estem en contra de la 
política i l’ajudem a desprestigiar. Sàpiga que aquest esforç de desprestigiar la política 
aquí en el ple, no ens compensa, sàpiga que es pot fer des de molts altres llocs i que 
per aixó no cal presentar-se a unes  eleccions municipals, passar per ser agrupació 
d’electors, passar per configurar-se com a partit polític.  
Nosaltres creiem que ara més que mai cal política. La moció que hem presentar no 
estava lligada només als dos càrrecs de confiança sinó a optimitzar, a replantejar 
l’actual organigrama de govern, i vostès no han fet ni cap plantejament  ni s’han 
apropat en cap moment per modificar aquesta moció o per parlar del que realment 
podria suposar aquesta proposta. 
Li contesta pel PSC, el Sr. Pepe González,  tot dient que la contestació que he fet ha 
estat perquè la moció la he trobada ofensiva. 
I pel que fa a la intervenció del Sr. Carpio dir-li que el partit que representa el que 
pretén és fer fora als treballadors eventuals i una altra és canviar les condicions dels 
regidors, si hi ha 5 regidors que tenen dedicació deixar-los en tres, però per fer això 
d’on trauran els diners?. 



VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  
Vots en contra:   TRETZE       (13)  dels regidors del PSC 

          Abstencions   :   QUATRE       ( 4)  dels regidors de CiU          
 Vots en favor :   QUATRE      (  4)  dels regidors de l’Altraveu i PP 

 
17.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE LA REDUCCIÓ DE DESPESES EN MITJANS 
DE COMUNICACIÓ 
ATÈS  que els mitjans de comunicació públics de Castellar són: 
L’emissora municipal (Radio Castellar) que emet informatius diaris, el web de 
l’Ajuntament que informa de l’activitat institucional i cultural de la vila, el setmanari 
de paper l’Actual que setmanalment reparteix 5.000 exemplars gratuïtament a més de 
100 punts de la vila i el portal l’Actual.cat que publica informació diversa del dia dia 
del municipi.  
ATÈS que des de febrer de 2008 existeix la publicació setmanal de l’Actual i des de 
l’octubre de 2010  el portal digital L’Actual.cat, ambdues plataformes com a mitjans 
potents de difusió i complementaris. 
ATÈS que el pressupost en mitjans de comunicació municipal de l’any 2012 va ser de 
396.693€ i per enguany serà de 370.359,76 tenint en compte la reducció en 
actuacions protocol·làries i de personal. 
ATESA la necessitat de plantejar opcions d'estalvi que no suposin un efecte negatiu 
considerable però que cerquin l'equilibri entre ingressos i despeses i que el paper que 
es fa servir per la impressió de l’Actual, és d’un gruix de 60gr i un blanqueig de 80%, 
cosa que suposa l’aplicació d’un tractament amb clor. 
ATÈS que actualment no hi ha cap setmanari ni diari que utilitzi aquest tipus de 
suport. 
ATÈS que a Castellar disposem de mitjans públics i privats i que la situació econòmica 
és delicada i que cal que des de l’administració estudiem la racionalització de les 
despeses que es generen també en mitjans de comunicació. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Reduir  el gruix del gramatge del paper a 45gr i que no sigui paper blanquejat. 
L’aplicació  
d’aquestes mesures, podrien suposar  un estalvi respecte el preu amb el que es va 
licitar a l’empresa Graficas de Prensa Diaria, S.A.U. el maig de 2011  per un valor de 
74.500€/any. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu , i diu que l’únic objectiu de la 
moció és reduir una despesa que ens sembla innecessària en el cost del paper, no és 
una moció que va en conra de res ni de ningú, és simplement una mesura d’estalvi 
que ens sembla factible i necessària. 
Pel PSC,  el Sr. Pepe González, intervé per dir que veig que els senyors regidors de 
l’Altraveu, no fent cas als consells amics, han decidit mantenir la seva moció sobre, 
com dèiem?: si la traduïm al llenguatge de la moció anterior: la eliminació definitiva 
de l’Actual. 
Reunits amb professional del sector no ens surten els mateixos números, amb la 
proposta que fan hi hauria un estalvi del 2 per cent, en cap cas el 29.   
I això que tenen constància del coneixement i la valoració altament positiva dels 
ciutadans de Castellar pel nostre, el de tots, mitjà de comunicació. També és possible 
que aquesta sigui la raó: els molesta que l’Actual vagi bé.  A veure si resulta que, 
també, en aquest procés de confusió ideològica que travessen, estan en contra dels 
mitjans de comunicació públics? 
La primera proposta que va presentar  l’Altraveu era, en la pràctica, l’eliminació de 
l’Actual  i tot el que comporta:  



1) Fer inviable l’empresa de publicitat, fer innecessari el fotògraf i el redactor 
d’esport  (4 persones més a l’atur). 
2) Suprimir una potent plataforma de informació i publicitat per comerciants i 
industrial de la vila.  
3) Eliminar l’únic instrument de comunicació per les desenes d’activitats lúdiques i 
culturals que es fan cada setmana a Castellar. 
Això era el resultat de optar per: 

- La periodicitat quinzenal 
- La reducció pagines en color  
- La Impressió en paper transparent i gris (anava a dir de wàter però m’he 

desdit). 
S’imaginen que algú demanés que TV3 fes les seves emissions en format 4:3, en 
blanc i negre i només dimarts, dijous i dissabtes. Segur que l’increment d’audiència 
seria brutal i els anunciants farien cua a sant Joan Despí. 
En la comissió informativa de la setmana passada es va parlar llargament d’aquesta 
proposta: 
- Vàrem argumentar, amb insistència,  alguna cosa tan coneguda com que,  l’Actual 
va ingressar per publicitat l’any passat 110.000€, dels quals l’ajuntament va rebre 
50.000. 
- Que gràcies a questa activitat existeix una empresa d’emprenedores que hauria de 
tancar i, amb elles, l’activitat econòmica que generen. 
- També una cosa de primer de bàsica: si estalvies 30 i deixes de rebre 50 no és 
massa bon negoci 
Com l’equip de govern som molt inflexibles i no negocien res,  l’Altraveu  va decidir 
modificar la seva proposta. Suposo que els arguments no van jugar cap paper. 
A la nova proposta presentada, per no mantenir més l’emoció, també la votarem que 
no. 
I no ja pel contingut, que és intranscendent,  sinó per el seu oportunisme,  per la seva 
insignificança i per que tornen a jugar amb la mentida.   
A Castellar tenim constituït, des de fa alguns anys, un Consell de Comunicació que 
funciona força bé i que està format, majoritàriament, per professionals del sector, i un 
representant nominal (amb nom i cognoms) de cada grup municipal. 
En la reunió de Juny d’engany, és va fer un debat sobre aquest tema, resultat del qual  
es va arribar a un acord que recull l’acta de la reunió, ja aprovada pel Consell i 
coneguda pels senyors regidors :  Estudiar la reducció del gramatge del paper cara al 
proper concurs d’impressió.  
La proposta de gramatge sobre la que vàrem parlar, a proposta del representant dels 
lectors Antoni Seguí, va ser de 52 grams. En les bases del concurs actualment en 
procés, l’Ajuntament ha incorporat aquesta proposta del Consell de Comunicació. 
Incorporar aquesta proposta, lògicament, no és una decisió política, s’arriba per acord 
del director de la publicació, del responsables de disseny i de compres, del 
coordinador de comunicació i del regidor que els parla, després d’una llarga sessió 
amb el representant de la rotativa, de analitzar una desena de publicacions i valorar 
qualitats, costos i estalvis. Això també es va explicar en la comissió informativa. 
Senyores regidores i regidors, l’Actual és un producte  equilibrat i solvent. 
La impressió, inclòs paper (de 52 grams i 80% de blancor), com hem dit moltes 
vegades, costa a cada castellarenc  1 €/any.    
No obstant, l’Altraveu, donant una altra vegada mostres de la seva saviesa innata, 
prefereix mantenir la seva proposta, limitada a la mínima expressió, no sé si per pruït 
personal o per tenir la possibilitat, una altra vegada, de parlar del tema en el ple. 
Una proposta que ningú ha defensat mai,  que no recull l’acord del Consell de 
comunicació, que redueix de forma determinant la qualitat del producte i que genera, 
com a molt, un estalvi de 1.000 € anuals. 
I això, intueixo,  per dues raons:  



- Perquè en contra del que diu el reglament aprovat per unanimitat, l’Altraveu envia 
una persona diferent a cada reunió del Consell.  I es clar, ni tenen continuïtat, ni 
tenen política ni s’enteren. 
- I  també per actitud. Excepte en l’etapa que el representant era el senyor Xavi Bella, 
l’actitud de l’Altraveu mai ha estat de col·laboració, mai han vingut a aportar, com fan 
la resta de  consellers. Ells callen i aprofiten  la informació per utilitzar-la fora.  
Si tots els consellers actuéssim igual, no tindríem consell. 
La primera proposta era un gran part (el parto de los montes), una revolució 
(reaccionaria, això si) que solucionaria, segon vostès, els problemes econòmics de 
l’ajuntament.  
En la segona han parit un ratolí tímid i amb problemes de memòria. 
De vegades tenen formes molt brillants de fer el ridícul.  
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere,  dient que estàvem molt d’acord en la seva 
moció original, criem que era una bona idea recollir les inquietuds mostrades en el 
Consell de Comunicació i estudiar en l’àmbit polític els tres aspectes que proposaven, 
numero de pagines a color, gramatge i temporalitat de la publicació. Potser així 
haguessin acabat d’una vegada amb la polèmica de si ens podem permetre o no una 
publicació com l’Actual, si aquesta discussió ha de ser a nivell del consell de 
comunicació o cal fer-ho en un Ple municipal, el nostre parer cal fer-ho en els dos 
nivells sense que un tregui valor a l’altre. Una cosa es rebre els bons consells dels 
professionals i l’altra la discussió política de que  ens convé més en el nostre municipi. 
En la darrera versió de la seva moció on la discussió queda reduïda al gramatge no li 
veiem tant sentit donat que equip de govern ja s’ha  compromès a reduir-lo  i les 
seves dues altres propostes queden aparcades, per tot això ens abstindrem a l’espera 
de qui hi hagi més voluntat política de seguir discutint aquests aspectes que podrien 
suposar estalvis importants. 
 
Pel PP el  Sr. Victor Martós,  intervé per dir que aquesta moció indirectament és fil 
per rada a les qüestions que es van plantejar en l’últim consell de comunicació, on ja 
es van fer valoracions com reduir el nombre de pàgines, el color, el gramatge, etc., i 
que sincerament com ens estan demostrat no comporten una reducció important. La 
temporalitat de la publicació també és va parlar i es l’adequada al tipus de mitjà que 
estem utilitzant a qui a Castellar i per tant per les dues coses aquest càlcul d’estalvi 
ens sembla poc seriós. Nosaltres criem que el cost en l’àrea de comunicació és massa 
alt ens els moments que estem i potser fins i tot es massa ambiciós, no estem en 
contra del mitja i això volem que quedi clar. 
 El 70% dels castellarencs ens diuen que s’informen per mitja de l’Actual, però a nivell 
de pressupostos creiem que quasi 400.000 € en comunicació és una elevada suma en 
aquests moments. 
Soma malament dir que els cost de la impressió és d’1 euro/ciutadà, sona malament, 
ens oblidem que aquesta impressió es possible gracies a redactors, periodistes, 
fotògraf, i al personal, per això parlar d’un euro es desprestigiar-ho, costa molt més.  
Recomanem fer un estudi seriós i buscar alternatives perquè aquest sigui menys 
costós, però no maten al mitja amb el qual el poble es comunica. Finalment 
manifestar que el nostre vot serà en contra. 
 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, tot dient que si 
varem canviar la moció i probablement en varem equivocar era per facilitar 
l’aprovació de la moció, però la oposició del Sr. González no ho ha permès.  
Sr. González vostè està fent suposicions i ha parlat molt d’una moció que no hem 
presentat. Abans hem canviat mocions i com ha dit l’alcalde això és una cosa 
dinàmica, per tant no ens vingui ara a dir que ho hem canviar per no sap que? El que 
hem proposat és això i és que que s’hauria de votar. Abans fer un apunt, el convido a 
assistir a una assemblea de l’Altraveu perquè em sembla que té un desconeixement 



absolut del que és la força política de l’Altraveu i després de set anys que hi som ja 
podria començar-ho a tenir. No ens pot dir que desconeixem l’Ajuntament perquè 
només venim mitja hora, això es injust i falç. 
Sr. González, vostè ens ha dit abans que érem molt previsibles i que ja ho tenia 
preparat, peró li vull dir que vostè també és previsible, perquè no em sorprèn amb 
l’estil que el caracteritza de  menysprear i desqualificar barroerament les propostes 
dels altres, això ens sembla que no es manera de fer política, i sobretot vostè que té 
tanta experiència hauria de donar exemple. Sembla que l’¡Actual hagi de ser el seu fill 
i que l’hagi de defensar quan l’ataquen, no, nosaltres no ataquem res, només fem una 
proposta per ajudar a reduir despeses, per ajudar, per millorar el municipi en tots els 
aspectes, no volem fer fora cap fotògraf  ni ha ningú, sinó ho entén així és que no ha 
entès la nostra moció. Nosaltres proposen reduir el gruix del gramatge de l’Actual 
45gr  perquè ens sembla que es factible sense cap altre interès, perquè segueixi sent 
un setmanari a l’abast de tothom però menys car. Faci el que vostè vulgui, i com diu 
un proverbi àrab que qui vol fer una cosa troba el camí i que no vol fer res troba una 
excusa. Avui Sr. González, un cop més ha trobat un excusa. 
Intervé el Sr. Pepe González, PSC, dient que l’Actual no va sortir ahir, ja fa 5 anys 
que el tenim, i les decisions que s’han pres sempre en el tema de l’Actual sempre han 
estat parlades i consensuades amb els tècnics, són ells el qui han marcat el kit de 
disseny.  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  

Vots en contra:   QUINZE        (15)  dels regidors del PSC i PP 
          Abstencions   :   QUATRE        ( 4)  dels regidors de CiU 

 Vots a favor:      DOS            ( 2)  dels regidors de l’Altraveu 
              
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les nou del vespre, s’aixeca la 
sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el 
Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


